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Vážení spoluobčané,
máme za  sebou první měsíce doku 2014, které nás překvapily 
spíše jarním než zimním počasí.

Díky počasí se tak podařilo dokončit veškeré stavební práce 
do  úspěšného konce, včetně asfaltového hřiště za  obchodním 
domem v centru obce. Vyzkoušet toto hřiště pro zimní radovánky 
jsme však mohli všichni zatím jenom jeden týden, kdy teploty 
klesly pod bod mrazu, a bylo tak možné připravit ledovou plochu. 
Velký zájem mládeže ukázal, že tato investice byla vynaložená 
na  správnou věc. Chtěl bych tímto poděkovat všem, kteří se 
podílejí na přípravě hřiště.

Jistě jste si v  lednu a  únoru všimli pohybu nového zametacího 
stroje, který město získalo díky dotací a  který se bude starat 
o  pořádek v  našem městě. Měl by sloužit především ke  snížení 
prašnosti v našem městě.

Začátek roku mají již tradičně zažitý všichni příznivci dobré zábavy 
jako dobu plesů. Ty také v  letošním roce nabídly v  prostorách 
našeho kulturního domu složky našeho města. V letošním roce 
byl v celém okolí zaznamenán pokles zájmu o plesy, díky kterému 
byly některé plesy dokonce zrušeny. Jsem rád, že tento problém se 
netýká našeho města, a tradice plesů se tak daří díky vaší podpoře 
udržet na odpovídající úrovni. Z ohlasů účastníku i  své vlastní 
zkušenosti mohu říct, že letošní plesová sezona byla opět velice 
vydařená.

Klasicky skvělou úroveň měl městský reprezentační ples, a to jak 
díky vynikající hudbě tak i díky všem přítomným včetně hostů 
z  partnerských měst Wilamowic a  Rajeckých Teplic, kteří se 
bavili do brzkých ranních hodin. 

Závěrem musím zmínit jeden problém, který se v našem městě 
pořád objevuje v  zimních měsících, a  to je špatný způsob 
topení některých domácností spojené s nepříjemným zápachem 

a  obtěžováním sousedů. Je na  každém z  nás, jak se k  tomuto 
problému, který je vlastně celorepublikový, postaví. 

Je třeba si uvědomit, že kazíme životní prostředí nejen sousedům, 
ale především sami sobě. Zamysleme se a  mějme úctu jeden 
k druhému.
        Martin Štefek, starosta

Informační dvouměsíčník Městského úřadu Dolního Benešova
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Z jednání rady a zastupitelstva města

Z jednání 24. zasedání za-
stupitelstva dne 3. února 
2014 

Zastupitelstvo města 
s c h v á l i l o

- Střednědobý plán sociálních 
služeb a  souvisejících aktivit 
pro Hlučínsko na  plánovací 
období 2014 – 2017  

Pro hlasovalo 11 členů, proti 0, 
zdrželi se 1

- Podmínky volební kampaně 
pro podzimní volby do zastupi-
telstev obcí   

Pro hlasovalo 12 členů, proti 0, 
zdrželi se 0 

- Navrhnout na ocenění peda-
goga roku v rámci SOH učitelku 
ZŠ Dolní Benešov Mgr. Jiřinu 
Pačkovou. 

Pro hlasovalo 12 členů, proti 0, 
zdrželi se 0 

 Zastupitelstvo města vzalo 
na vědomí

- Zprávu o činnosti rady města 

od posledního zasedání zastu-
pitelstva města 

- Rozpočet Sdružení obcí Hlu-
čínska pro rok 2014

Pro hlasovalo 11 členů, proti 1, 
zdrželi se 0

- Nařízení vlády č. 459/2013 
Sb., kterým se mění nařízení 
vlády č. 37/2003 Sb., o odmě-
nách za výkon funkce členům 
zastupitelstev, a rozhodlo po-
nechat odměny neuvolněným 
zastupitelům ve stávající výši

Pro hlasovalo 12 členů, proti 0, 
zdrželi se 0

Z jednání 63. schůze rady 
města dne 16. prosince 
2013 
Rada města s c h v á l i l a 

- Úhradu faktury Marku Sklá-
řovi za zpracování fi lmového 
dokumentu o historii Dolního 
Benešova 
Pro hlasovali 5, proti 0, zdrželi 
se 0

- Zadat Rostislavu Pečinkovi 

zpracování dokumentu o městě, 
sestávajícího z již natočených 
a archivovaných událostí
Pro hlasovali 5, proti 0, zdrželi 
se 0

- Prominutí nájemného za sál 
kulturního domu Marku Zá-
věšickému u příležitosti pořá-
dání Mikulášské zábavy dne 
6.12.2013. Zaplaceny budou 
pouze náklady na energie
Pro hlasovali 5, proti 0, zdrželi 
se 0

Z jednání 64. schůze rady 
města dne 31.12.2013 
Rada města  s c h v á l i l a  

- Rozpočtová opatření č. 
6/2013 v  předloženém znění, 
které je nedílnou součástí usne-
sení.
Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi 
se 0

Z jednání 65. schůze rady 
města dne 6. ledna 2014 
Rada města s c h v á l i l a 

- Termín zápisu do Mateřské 
školy Dolní Benešov, Osada 
Míru – 4.2.2014 
Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi 
se 0

- Termín zápisu do Základní 
školy Dolní Benešov – 24.1.2014
Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi 
se 0
Rada města n e s c h v á l i l a 

- Používání znaku města pro 

BENEŠOVSKÉ RODIČE
Pro hlasovali 1, proti 2, zdrželi 
se 2

- Žádost o snížení nájemného 
v Hostinci na Rynku
Pro hlasovali 0, proti 5, zdrželi 
se 0
Rada města projednala

- Způsob rozšíření hřbitova

Z jednání 66. schůze rady 
města dne 20. ledna 2014 
Rada města s c h v á l i l a 

- Prominutí nájemného za sál 
kulturního domu Myslivecké-
mu sdružení Dolní Benešov 
a  Zábřeh u  příležitosti koná-
ní mysliveckého plesu dne 
10.1.2014. Zaplaceny budou 
pouze přímé náklady za ener-
gie a související služby.
Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi 
se 0
Rada města d o p o r u č i l a za-
stupitelstvu města

- Schválit Střednědobý plán so-
ciálních služeb a souvisejících 
aktivit pro Hlučínsko na plá-
novací období 2014 – 2017

- Schválit podmínky předvo-
lební kampaně pro podzimní 
komunální volby

- Ponechat odměny zastupite-
lům ve stávající výši

- Vzít na  vědomí rozpočet 
Sdružení obcí Hlučínska pro 
rok 2014

Nic nepadne samo do klína, za vším hledej kus lidské práce!
Jak rychle ubíhá čas, s ním rychle ubývá pamětníků významných událostí. Přijměte malé zavzpomínání na události na úseku výstavby 
a zvelebení obce v 60. a 70. letech minulého tisíciletí.

V r. 1960 byl zrušen okres Hlučín. Část jeho 
obcí od Ludgeřovic připadla okresu Opava, 
od Petřkovic k Ostravě. Tím došlo k řadě 
změn v oblasti, v novém okrese dochází 
ke slučování měst a obcí. Sloučením ma-
lých obcí a osad vzniklo 33 střediskových 
obcí a 6 měst a to Budišov nad Bud., Hlučín, 
Hradec nad Mor., Kravaře, Opava a Vítkov. 
Jednou ze střediskových obcí sloučením se 
Zábřehem se stává i Dolní Benešov.

V souvislosti s nastalými změnami okres 
Opava schválil zpracování Směrného plánu 
obce Dolní Benešov ing. arch. Horákem. 
Po  schválení SÚP všemi občany Dolní-
ho Benešova a Zábřehu přistoupila rada 
MNV se všemi poslanci k jeho neodklad-
né realizaci. Tím byl dán základ výstavby 
a zvelebení obce. Prioritou bylo vybudování 
chybějící občanské a technické vybavenosti 
jako místní komunikace s chodníky, vo-
dovod, kanalizace, plynovod, elektrifi kace, 
urychlený výkup nemovitostí a pozemků 
od majitelů v extravilanu obce (intervilan 
končil rod. pozemkem p. Julínka) vyhlá-
šení stavebních obvodů v určených mís-
tech na kat. území obce, hned na prodej 
stavebních parcel přednostně zájemcům 
z řad občanů, kterým v centru obce byl 
vykoupen jejich veškerý nemovitý maje-
tek a zemědělská půda, dále jejich dospě-
lým dětem, které chtěly stavět buď pro své 
rodiče, nebo už i pro vlastní rodiny. Tím, 
že občanská a technická vybavenost byly 
v nové stavební oblasti vybudovány předem, 
stavebníci měli za povinnost zajistit si jen 
domovní přípojky. Prodej stavebních parcel 

-á 6 arů á 6 Kč za 1m2 za pozemky určené 
k výstavbě RD, za pozemky pro výstavbu 
inženýrských sítí bylo možné vyplatit jen 
1,20 za 1m2. Z tohoto důvodu odmítla po-
depsat kupní smlouvu občanka žijící dnes 
ve Švýcarsku paní Pauline Kubny, stejně 
tak šlo o růžovou vilku ve Vývozu. Tuto 
nakonec z bezpečnostních důvodů formou 
demolice musel nedávno odstranit MěÚ. 

Stavební místa a  tenkrát i  stavební ma-
teriál byly poměrně levné, výstavba byla 
prováděná svépomocí "dnes ty mně, zítra 
já tobě", rodinné domky Na Březích, Zá-
humenní, v ul. Zahradní, Petra Bezruče 
rostly jako houby po dešti. Problematická 
a složitá byla příprava staveniště pro bu-
doucí objekt NEPTUN na Šustrovci, ketrý 
byl největším a nejstarším statkem v obci. 
Po jeho nabytí částečně výkupem, částeč-
ně darem od spolumajitelky paní Antonie 
Šustrové (za tento skutek rada MNV roz-
hodla zajistit jmenované bezplatné užívání 
svobodárny na Osadě míru na doživotí!, 
čehož využila). Demolice obytné budovy, 
sýpky, stájí byly velmi náročné z hledis-
ka bezpečnosti i nákladů (bagry, traktory, 
vlečky aj. velké množství rumoviska). Bez 
vydatné pomoci místních závodů, členů 
společenských organizací a dobrovolníků 
z řad místních občanů nebylo by možné 
staveniště připravit. Za  vydatné pomo-
ci a plného zapojení všech jmenovaných 
bylo docíleno realizace významných akcí 
jako čistící stanice odpadních vod s hlav-
ním kanalizačním sběračem (v bývalém 
korytu strouhy), postavena restaurace ŠTI-

KA, nová mateřská škola na Osadě míru, 
v  zámecké budově I, vyměněna veškerá 
okna a okénka (Pila Hlučín dle pokynů 
KPP Ostrava), nově vybudována opěrná 
zeď se schodišti za zámeckou budovou II, 
zřízena lékárna na Hlučínské, květinářství, 
holičství a kadeřnictví, ve zdravotním stře-
disku gynekologie, úspěšná byla jednání 
s  ředitelem ZELENINY Ostrava ve věci 
výstavby prodejny OVOCE a ZELENINY 
na Hlučínské ul. a zřízení stejného prodeje 
v uvolněné části kotelny na Osadě míru pro 
obyvatele ze sídliště. 

První akcí "Z" byla požární zbrojnice. 
V době její realizace pro nedostatek fi nanč-
ních prostředků nadřízený orgán neschválil 
přístavbu bytů případně jiné zařízení pro 
provoz sboru. Byl zřízen parčík u stolárny, 
upraven a ozeleněn"Husí rynek", běžně udr-
žován chráněný zámecký park aj.

Za  pamětníky Waltra Benka, Josefa Zá-
vadského, Klanicu, J. Hankeho, A. Janíka, 
a Adelheidu Janíkovou, kteří se významně 
podíleli na realizaci tohoto SÚP obce.

Adelheida Janíková

Volby 2014
V letošním roce nás opět čekají volby a to hned 
dvoje. V květnu to budou volby do Evropského 

parlamentu a v říjnu volby do obecních 
zastupitelstev.

V současné době je znám pouze termín voleb do 
Evropského parlamentu. Budou se konat 23. a 24. květ-
na 2014, což je jako obvykle pátek a sobota. Všechny 
podrobnější informace k těmto volbám, jako je napří-
klad vydávání volebních průkazů, umístění volebních 
místností, přidělení jednotlivých domů do volebních 
okrsků apod., budou uvedeny v příštím čísle Zpravo-

daje, který vyjde začátkem května. 

Pohled z věže na starou část obce - po roce 1960, kdy 
byl na náměstí zřízen parčík a zasazena Lípa 

Stavba parčíku ke stolárně

Stavby rodinných domků na Záhumenní - 1973

Stěhování špýcharu pod zámek, na pozemku Hošického a Vidláka stojí od roku 1980 nákupní středisko
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 Informace zahrádkářů pro občany
Na vzdělávací projekt Ovocnářské vzděláváním na Hlučínsku, který probíhal v loňském roce, navazuje v roce 2014 vzdělávací projekt 
Sdružení obcí Hlučínska s názvem Zahrada plná plodů a radosti. Jeden z cyklů kurzu s tématem Babiččina zahrádka se uskutečnil 1. 2. 
2014 také v Dolním Benešově za překvapivě velké účasti občanů z oblasti od Otic až do Hatě a Petřkovic. Nás „Benešováků“ mnoho nebylo.
Městská organizace Českého zahrádkářského svazu v Dolním Benešově pořádá v neděli 16. března od 15,00 hodin v salonku restaurace 
Sport výroční členskou schůzi, na kterou jsou zváni nejen stávající členové, ale i noví zájemci o členství v naší organizaci zahrádkářů 
v Dolním Benešově. Smyslem činnosti zahrádkářů je předávání osobních zkušenosti v oblasti pěstování zeleniny a ovoce, ale i možnosti 
skupinového nákupu umělých hnojiv za levnější cenu.

Několik rad pro pěstování zeleniny:

- Koncem měsíce ledna jsme již vysé-
vali celer a papriku pro časné vysazování 
do skleníku a foliovníku.

- Koncem měsíce února sejeme do truh-
líku rajčata a skleníkové okurky.

- Dokud máme v živé paměti, kde jsme 
co na zahrádce pěstovali, uděláme si nový 
osevní a výsadbový plán zahrádky. Musíme 
dodržovat střídání plodin, aby se nám ne-
rozmohly různé nemoci nebo neměli malou 
úrodu z jednostranného vyčerpání půdy.

Proto střídáme:

I. trať – plodová zelenina, košťáloviny, 
brambory a celer (vyžaduje půdu bohatě 
hnojenou)

II. trať – zeleniny kořenové, cibulové i salát

III. trať – luštěniny i špenát

- Jednou za 4 roky bychom měli v únoru 
zahrádku vápnit. Na lehké půdy rozhodí-
me mletý vápenec (výborným hnojivem je 
dolomitický vápenec s hořčíkem), na těžší 
půdy pálené vápno v dávce 10 kg/ar. Přitom 
nezapomínáme pohnojit i trávník (ničíme 
v něm mech, lišejníky). Na povápněný zá-
hon nesázíme brambory, ale naopak jsou 
velmi vhodné luštěniny. V předjaří také 
můžeme použít asi tři týdny před výsevem 
nebo výsadbou dusíkaté vápno. Ničí nejen 
vajíčka slimáků, ale desinfi kuje i půdu (ná-
dorovitost košťálovin apod.)

- Koncem února již můžeme sít mrkev 
a petržel a dokonce i ředkvičku, kterou ra-
ději přikryjeme netkanou textilii.
Staré pravidlo říká: Na zahradě začínejte 
pracovat až tehdy, když vám na botách ne-
ulpí ani kus země.

- Ve skleníku nebo v teplém pařeništi vy-
séváme košťáloviny, salát, pór, celer.
Koncem února již dáme naklíčit brambory. 
Umísťujeme je zásadně na světlo, aby nevy-
hnaly dlouhé bílé lámavé klíčky.

- V březnu nutně zasejeme petržel, mrkev 
i ředkvičku, pokud jsme tak již neučinili 
v únoru.

- Koncem března vyséváme kopr, špenát, 
cibuli, hrášek a sázíme jarní česnek, který 
moříme v Sulce. Na zakrytí záhonku pou-

žíváme netkanou textilii. Máme-li papriky 
již od ledna či února v kelímcích, asi po 
3 až 4 týdnech je pikýrujeme (přesazujeme), 
aby zesílily a příliš za oknem nevybíhaly. 
Velmi se mi osvědčilo pikýrování do va-
ničky (od kiwi) po 6 kusech. Zabrání se 
tím stočení kořenů do klubíček, k čemuž 
dochází při výsadbě do kelímku. Rostliny 
pak po přesazení na trvalé stanoviště rostou 
rychleji, jsou podstatně silnější a následně 
přímo obsypané plody (zkuste to a dáte 
mi za pravdu). Zakládáme teplá pařeniště. 
Ve skleníku, foliovníku a pařníku vyséváme 
zeleninu, kterou budeme pěstovat na za-
hrádce (květák, brokolice, okurky, dýně, 
cukety a delší zeleninu). Koncem měsíce 
zbavujeme záhony jahodníku zaschlých 
a nemocných listů a přihnojujeme je.

Několik rad pro ovocnou zahradu:

Brzy z jara bílíme kmeny stromů vápenným 
mlékem. Kmen bez bílého nátěru se může 
vlivem slunečního záření silně přehřát 
a náhlým poklesem teploty v noci snadno 
popraskat. U meruněk a broskvoni se to-
hoto efektu odrážení slunečních paprsků 
bílou barvou využívá k oddálení nástupu 
do jarního rašení, aby se předešlo poškození 
pozdními jarními mrazíky. 

Ve stadiu myšího ouška použijeme proti 
chorobám a škůdcům zimní postřik Oleo-
ekol (i na bobuloviny). 

Koncem února můžeme ostříhat vinnou 
révu, až koncem března provedeme řez 
ovocných stromů (nebudeme stromy před-
časně budit – čím dříve řežeme stromy, tím 
více pak přirůstají ve dřevě a šetří na plod-
nosti). 

V  případě potřeby sázíme ovocné stro-
my, i když vhodnější doba pro výsadbu je 
na podzim. Pokud stromy sázíme na jaře, je 
nutná jejich častá zálivka. Zásadně kupuje-
me rezistentní odrůdy, které jsou odolnější 
proti strupovitosti a padli. V posledních 
letech se daří v naší oblasti nejen broskvo-
ním, ale i meruňkám. Vřele doporučuji je-
jich výsadbu na vlastní zahradu. V obchodě 
koupíte všelijaké ovoce, ale zralé meruňce 
utržené přímo ze stromu se nic nevyrov-
ná – to nekoupíte. Navíc podle nejnovějších 
výzkumů jsou meruňky (ale i jejich jádra) 
z hlediska lidské výživy velmi zdravé. 

To, že se někdy stává, že meruňky rané 
tzv. mrtvice nemůže být důvodem k tomu, 
abychom je nepěstovali. V současné době 
jsou již i proti tomuto postižení preventiv-
ní postřiky. Můžete si zkusit i naočkovat 
nebo naroubovat meruňku na slivoni, je 
pak odolnější proti mrtvici. V loňském roce 
měl pan Josef Slanina ze Zábřehu úrodu 
meruněk ze dvou stromů přes 400 kg. 

Několik rad pro zdraví – nejlevněj-
ší medicína

Na parapetu okna, na vrstvě vlhké buničité 
vaty nebo na tenké vrstvě zeminy pěstujeme 
celou zimu řeřichu zahradní. Obohatíme 
tak přírodními vitamíny chleba s máslem, 
s tvarohem nebo jiné saláty. 
Tajemství zázvoru – lék na chřipku i nadvá-
hu. Používá se v kuchyni i léčitelství. K dis-
pozici Vám bude sušený či mletý, ale nej-
levnější a nejaromatičtější je právě čerstvý. 
Vybírejte menší a světlejší oddenky, budou 
šťavnatější a jemnější. 

13 důvodů, proč pít vodu s citrónem

Když pravidelně každé ráno vypijete skle-
nici vlažné vody se šťávou z citronu, budou 
se dít zázraky. Vyčistí se Vám pleť, nastar-
tujete svůj metabolismus a dopřejete tělu 
kompletní detoxikaci. Teplá voda se dopo-

ručuje z prostého důvodu. Studená voda je 
pro organismus silným teplotním šokem, 
který je stejně vyčerpávající, jako stresové 
situace. Proč pít teplý citrusový drink hned 
ráno a nalačno?

Kontrola tlaku – citron velmi poctivě kon-
troluje srdeční činnost. Když ráno vypije-
te tento levný elixír, pomůže Vám udržet 
tlak na uzdě a zároveň dokáže uvolňovat 
tělo i mysl, čímž zredukujete stres a sklony 
k depresím.

Zásadujte tělo – i když se to může zdát jako 
vtip, že zrovna kyselý citron by měl „zása-
dovat“ tělo, je tomu opravdu tak. Citron se 
považuje za nejvíce alkalickou potravinu, 
při jeho pravidelné konzumaci upravuje pH 
tak, aby naše tělo nezatěžovalo.

Posiluje imunitní systém – díky vysokému 
obsahu antioxidantů a vitamínů C, jsou ci-
trony velmi prospěšné pro správnou funk-
ci a posílení imunitního systému, obzvlášť 
v období častého výskytu infekcí horních 
a dolních cest dýchacích.

Urychluje hubnutí – citrony obsahují pek-
tinovou vlákninu, která dokáže nastartovat 
metabolismus. Je prokázané, že citronová 
voda napomáhá při shazování přebytečných 
kilogramů.

Zlepší hojení – kyselina askorbová udržuje 
v kondici všechny pohybové tkáně, kosti 
a chrupavky. Vitamín C je také známý pro 
své protizánětlivé účinky, proto je vhodný 
při rekonvalescenci po úraze či nemoci.

Zklidní žaludek – voda s citronem pomáhá 
s mnoha zažívacími problémy, jako je pá-
lení žáhy, zácpa nebo žaludeční nevolnost. 
Podporuje činnost jater při produkování 
žluči, která je nezbytná pro dobré zažívání.

Pečuje o dásně – čerstvá citronová šťáva, 
která se aplikuje na dásně, pomáhá zasta-
vit krvácení a mírnit bolest zubů. Stejně 
tak je výborná v boji se špatným dechem. 
Spolehlivě s vodou funguje jako prevence 
proti paradontóze.

Čistí pleť – denní konzumace vody s cit-
ronem zajistí pravidelný přísun vitamínu 
C, který omlazuje a prozáří pleť. Všechny 
antioxidanty bojují s volnými radikály, pře-
devším z UV záření nebo toxinu, kterých 
je v životním prostředí víc než dost. Kromě 
toho můžeme vodu s citronem aplikovat 
přímo na malé jizvičky na obličeji nebo 
na stařecké skvrny.

Dostatečná hydratace – mnoho lidí si ne-
uvědomuje, že je organismus po dlouhé 

noci dehydrovaný. Dehydrovaný organi-
smus vede se zhoršení funkcí organismu, 
ke stresu, zácpě a únavě. Velká sklenice 
s citronovou šťávou dodá potřebné množ-
ství tekutin a dobře nastartuje organismus 
na dlouhý a náročný den. Zároveň ze svého 
těla vyplavíte toxiny, které se usadily v trá-
vicím traktu během noci.

Čistí krev – citronová voda funguje jako 
čistič krve. Vitamín C také krev ředí, čímž 
se stává vhodnou prevenci proti trombóze. 
Svými silnými účinky bojuje proti vysoké-
mu cholesterolu a následnému usazování 
v tepnách.

Působí močopudně – pomáhá vyplavit ne-
žádoucí látky z těla, jelikož zvyšuje frek-
venci močení. Díky pravidelnému vypla-
chování bakterií a toxinů s těla nevědomky 
bojujeme i s artritidou.

Dýchací problémy – voda s citronem ule-
vuje od problémů s dýchacími cestami. Po-
máhá s alergiemi a uvolňuje astma. Navíc 
jako přírodní antibiotikum chrání sliznice 
před infekcí.

Detoxikace pro organismus – ranní teplá 
voda by se podle některých měla stát pra-
videlným rituálem. Zejména pro detoxikaci 
organismu má voda s citronem stejný efekt, 
jako pro někoho první hrnek kávy, pročistí 
střeva tak rychle, že se budete divit.

Na závěr – voda nemusí být vždy teplá, stačí 
jen lehce vlažná. Použijte velkou sklenici, 
do které vymačkáte půlku čerstvého citronu 
a dolijete vodou. Ti, co ráno nedostanou 
do svého žaludku nic, by měli začít s ma-
lou sklenicí a postupně dávku vlažné vody 
zvýšit až na 300 ml. I když vás chuťově ni-
jak neoslní, sami se budete divit, co s vámi 
taková obyčejná teplá voda dovede a ještě 
rádi se na ní stanete závislí.

Mgr. Jindřich Otzipka
předseda základní organizace

Český zahrádkářský svaz Dolní Benešov

 

Foto – snímek Řeřichy zahradní

Kresba Řeřichy z herbáře - Naturgeschichte des 
Pflanzenreichs Tafel

Kresba Citrus limon

Rychle 
odkoupíme Vaši 

nemovitost

DOMY, BYTY
POZEMKY

Tel.: 602 375 405
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 Znak a prapor Dolního Benešova
Znak byl Dolnímu Benešovu dán listinou ze dne 9. 4. 1493, králem Vladislavem II. spolu s udělením práva jarmarečného , výročního trhu 
a práva pečetit zeleným voskem. Originál této listiny je uložen v okresním archivu v Opavě. 

Daným znakem je štika s ploticí v ústech 
položenou na červeném štítu. 

Znaky se tvoří podle heraldických pravidel. 
Pro vyobrazení znaku, je určující jeho popis. 
Figurou na červeném štítu znaku Dolního 
Benešova je stříbrná štika s ploticí v ústech. 
Tvar štítu, heraldika nepředepisuje, ten se 
měnil dobou. Na listině z roku 1493 je na-
kreslen kolčí štít. Na historické pečeti Dol-
ního Benešova, je oválný štít s kartušemi. 
Později, se kreslil jednoduchý štít. 

Figura na štítu, pokud není popisem určeno 
jinak, má být, jak je v heraldice přirozené, 
uložena nakoso, s hlavou v pravém horním 
rohu/ z předního pohledu v levém horním 
/. Jiná poloha, na příklad hlavou dolu, nebo 
stočená štika by musela byt popisem určená. 

Figury se v  heraldice kreslí stylizovaně. 
U zvířat se zvýrazňuje jejich povaha a při-
rozenost, se zdůrazněním jejich síly, odvahy 
a bojovnosti. Zobrazení musí vykazovat 
charakteristické rysy zobrazené fi gury.

Na listinách s udělenými privilegii, nebylo 
pravidlem znak zobrazovat. Mnoha města 
mají listiny s pouhým popisem znaku, bez 
jeho vyobrazení. Pro znak je určující jeho 
popis. Pokud by to neplatilo, mohlo by se 
stát, že na původním znaku se lvem by se 
v důsledku jeho následného překreslování 
po čase kreslil medvěd, kočka, nebo pes.

Štika obecná - Wikipedia  

Štika obecná. (Esox lucius) je dravá ryba 
z čeledi štikovitých.

Štika je velmi dobře uzpůsobena dravému 
způsobu života. Má protáhlé válcovité tělo 
s hřbetními a řitními ploutvemi posunutý-
mi až dozadu a širokou, protáhlou, bohatě 
ozubenou tlamu. Toto uspořádání umožňu-
je štice bleskurychlý start za kořistí. 

Plotice obecná – Wikepedia

Plotice obecná (Rutilus rutilus;) je nedravá 
sladkovodní paprskoploutvá ryba z čeledi 
kaprovitých.

A takto to dopadlo.

Podíváme-li se na detail fotokopie originálu 
listiny, která je uložené v okresním archivu 
v Opavě, vidíme fi guru znaku s nejasnými, 
rozpitými obrysy. O tom, kde a jak je nama-
lovaná hřbetní ploutev můžeme pouze tušit, 
a řitní ploutev nenajdeme. Vypadá to tak 
jako by byla listina v minulosti poškozena, 
neodborně opravovaná a při vybarvování 
štítu byla štika nesprávně obtažená. 

Rád bych věřil tomu, že písař a iluminátor 
listiny věděl, jak štika vypadá, že byla na-
malovaná správně, a na současné podobě 
listiny, že se podepsal čas.

Asi tak by mohl znak vypadat:

Že v minulých generacích lidé v Dolním 
Benešově nebyli hloupí, znali štiku a znak 
zobrazovali správně, lze doložit na histo-
rických pečetích. 

Vedle toho je ostudná současná situace.

Nevím kdo je autorem kresby, která vznik-
la zřejmě v šedesátých letech za existence 
vlastivědného kroužku při závodním klubu 
MSA. Kresba obsahuje výřez střední čás-
ti listiny, znak včetně rámečku se stuhou, 
do kterého byl znak namalován. Kreslíř se 
snažil vše co viděl vystihnout linkou. Nej-
spíš tehdy použil jako předlohu černobílou 
fotografi i. Tato kresba byla brána po listo-
padu 1989 představiteli města jako ofi ciální 
podoba znaku Dolního Benešova. 

Dnes je užívána jako logo města, které 
je použito na  titulní straně zpravodaje, 
na stejnokrojích dechové hudby mladých 
a jinde. Užití loga v těchto případech nelze 
kritizovat. Po vizuální stránce je výtvarně 
zdařilé, dekorativně působivé a určitě se 
líbí. Má však závažný nedostatek, ve znaku 
na logu není štika.
Zastupitele města se z neznalostí heraldic-
kých pravidel, odvolávajíce se na vyobraze-
ní na listině se rozhodli užívat znak s blíže 
neidentifi kovatelnou rybou a stejnou rybu 
umístit na městský prapor.
Odborně zpracovaný a  heraldikem po-
souzený návrh praporu byl změněn bez 
souhlasu jeho autora a došlo k porušení 
autorského zákona. Odborné argumenty 
nebyly brány v úvahu.
Vrcholem arogance a hlouposti byla igno-
race dopisu Dr. Mülera, ředitele Státního 
oblastního archivu v Opavě, člena parla-
mentní komise pro posuzování městský 

znaků, který v dopise adresovaný starostovi 
města upozorňoval, že je nutné, respektovat 
heraldická pravidla a že vyobrazení fi gury 
ve znaku a na praporu musí mít charakte-
ristické znaky štiky.

Stejné chyby s rybou ve znaku se dopustil 
zodpovědný redaktor publikace o Dolním 
Benešově od Viléma Plačka a Magdy Plač-
kové. Kresebná reprodukce historické peče-
tě neodpovídá skutečnosti. Podoba pečetě 
je upravena ve smyslu tehdejších představ 
a hřbetní ploutev ryby je nakreslena upro-
střed zad.

Současný prapor a užívání znaku s rybou je 
ostudou města. Prohlašovat, že město má 
ve znaku štiku, ale do znaku kreslit blíže 
neidentifi kovatelnou rybu je směšné a vede 
to k zamyšlení, zda by ve znaku Dolního 
Benešově neměl být spíš než štika, kocour. 

Štika by měla být na štítu položena nakoso. 
Listina neuvádí „stočenou štiku“.

Znak se stočenou štikou byl otištěn knize 
Ladislava Baletky a Jiřího Loudy „Znaky 
měst Severomoravského kraje“. Kniha vyšla 
v roce 1980. Autorem kresby je Jiří Louda. 
Podobný znak je použit ve „Wikepedii“ .

Výtvarník se snažil fi gurou co nejvíc zaplnit 
štít, za tím účelem deformoval štiku a místo 
plotice nakreslil mřenku.

Ing. arch. Gotthard Janda

1/  Žilov - pravěka ryba Acropolis

2/  Lnáře - štika

3/  Nedachlebice - štika

4/  Aš - lipani

5/  Myslí - kapr

6/  Pstruží - pstruh a kozel

7/  Rybí - ryba

8/  Rýžoviště - ryba

9/  Rybníček - štika  

10/  Dolní Benešov - štika

11/  Litovel – kapr a štika

12/  Bílá Voda - dva lososi

13/  Jistebník - ryba

14/  Rosice - štika

Pro doplnění několik znaků měst s rybou
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 Městská knihovna
Na začátek mám pro vás pár čísel, která ukazují, jak si knihovna v roce 2013 vedla. A musím 
říci, že dobře. Nejenže po mnoha letech, díky zřizovateli Městu Dolní Benešov, zase vypadá 
báječně, nová okna, regály, některé zařízení, ale i v číslech, která vyjadřují její odbornou 
činnost.

Počet zapsaných čtenářů 378 a i když je to 
o 30 zapsaných uživatelů více, než v roce 
minulém, přesto bych se ráda u tohoto čísla 
zastavila. Naší knihovnu ve skutečnosti vy-
užívá nejméně o cca 100 uživatelů více a to 
proto, že o knihovní průkazku se dělí 2 i 3 
členové rodiny. Samozřejmě, potřebuji-li 
1-2 knihy ročně, není nutné se samostatně 
registrovat a mohu využít registraci někoho 
blízkého, ale v případě, že si každý měsíc 
pravidelně půjčuji 5 knih na průkazku své-
ho dítěte, pak si myslím, že toto už v po-
řádku není a měl/a bych mít svou vlastní. 
Připomínám, že registrační poplatek na 1 
kalendářní rok je 80,-Kč pro dospělé a 50,-
Kč pro dítě. Sami musíte uznat, že tento po-
platek je pouze symbolický a nezaplatí ani 
jednu jedinou knihu. Průměrná cena mnou 
nakoupených knih činní asi 150,-Kč za sva-
zek (a to tak málo jen proto, že využívám 
hojně různých slev, internetového nákupu, 
dlouholetých prodejců, atd.) a jestliže v naší 
knihovně letos přibylo opět 485 nových 
knih, sami si vypočtete, že na jejich nákup 
musel náš zřizovatel vydat asi 70.000 Kč 
na rok 2013.

Počet návštěvníku, tj. lidí, kteří fyzicky 
navštívili v roce 2013 knihovnu a půjčili 
si knihu, je 3 382. Je to zase o něco více 
než v roce 2012 a to i přesto, že v září byla 
knihovna kvůli rekonstrukci uzavřena.

Tito návštěvníci si vypůjčili celkem 17 548 
knih a časopisů. Z  toho 10 432 bylo vý-
půjček dospělých, což je víc než 1x tolik 
dětských.

V  knihovně také knihy pro své čtenáře 
rezervuji, což využívá čím dál tím více 
čtenářů. Letos to bylo více než 200 tako-
vých rezervací. Čtenář si knihu zamluví 
a v okamžiku, kdy se do knihovny kniha 
vrátí, sms zprávou je informován, že knihu 

má k dispozici. To stejné platí pro knihy, 
které v našem knižním fondu nemáme. Ja-
koukoliv knihu objednám meziknihovní 
výpůjční službou z kterékoliv knihovny 
na území ČR pouze za poplatek poštovného.

Některé z knih, které jsem v minulých dvou 
měsících nakoupila do naší knihovny:

Literatura pro dospělé: 

Lowel: Letní závrať, Hooper, K.: Mrazivé 
hříchy, Perry, T.: Prvotní hřích, Chaloupka, 
K.: Slaná Chuť cigaret, Rudiš, J.: Alois Nebel, 
Patterson, J.: Devátý soud, Mac Bain, E.: 
Kalypso, Smith, M.: Vymítač lží, Morell, 
D.: Bludičky, Pawlowská, H.: Pravda o mém 
muži, Martinková: Rostliny, Vonduška, V.: 
Strážce…, Veselská: Archa paměti, Beneš, 

E.: Deníky Edvarda a Hany Benešových, 
Aquilar, R.: Odhalte svůj osud, Lenková, 
J.: Největší vojevůdci v dějinách, Palička, 
J.: Fotbalové hvězdy, Bojiště v  Čechách, 
Skanzeny v Čechách a na Moravě, Poutní 
místa v Čechách a…, Hakl, E.: O rodičích 
a dětech, Matušková, O.: Zákulisí našeho 
života, Lederer, J.. Jan Palach atd…

Literatura pro děti: 

Pauley, M.: Pijou mi krev, aneb…, Mayer, 
M.: Holky na hlídání, Harrison, H.: Dívčí 
parta, Eichlerová: Logopedické říkanky, 
Lhotová, O zemi Tam a Jinde, Vhrsti: Chci 
být dospělý, Krolupperová: Makej, makaku, 
Goldfl am, A.: Sny na dobrou noc, Krato-
chvíl. Pes nám spadla, Dvořák: Rostlinopis, 
Brezina: Pirátská parta, Bryant, B.: Dívky 
v sedlech, Evelína, mlhová víla, Disney,W.: 
Mannyho stroje, Disney, W.: Želva a zajíc, 
Deary, D.: Děsivé dějiny-Řecké báje, Me-
adows, D.: Bríza, Větrná víla, Wright, R‥ 
Důvtipní detektivové, Jaekel: Caesar a zra-
da, atd…

Knihovní fond je nutné neustále udržovat 
aktuální a starší nebo poškozené knihy jsou 
průběžně nebo nárazově vyřazovány. Větší 
vyřazení jsem v lednu a únoru tohoto roku 
udělala i v naší knihovně a knihy, které byly 
vyřazeny, jsou k dispozici občanům za sym-
bolickou cenu 1 Kč/1 kus. 

Připomínám, že knihy jsou stále rozlože-
ny na chodbě v 1. patře „farní školy“ před 
knihovnou a můžete si v z nich vybírat bez 
ohledu na to, jestli je knihovna otevřená či 
nikoliv. Penízky pouze vhodíte do kasičky..

Na vaši návštěvu se těší Jana Petrásková, 
knihovnice Městské knihovny 

Dolní Benešov

Pozvání od seniorů Dolního Benešova
na každoroční „Jarní posezení“, která se konají vždy první sobotu po Velikonocích

Letos je to sobota 26. dubna 2014

I letos bychom byli velmi rádi, aby Vás naše 
pozvání oslovilo, přišli se společně s námi 
pobavit a určitě vyhrát cenu z naší bohaté 
tomboly.

Touto účastí podpoříte naši iniciativu a spo-
lečenství přátel, známých – všech, jak se-
niorů, tak i ostatních občanů a nejenom 
z našeho města.

Začátek je v 15 hodin v kulturním domě 
v Dolním Benešově – ale ještě dříve v 13:30 
hodin Vás v kostele sv. Martina opět přiví-
tá svým krátkým vystoupením chrámový 
sbor. Mše svatá začíná ve 14 hodin.

Po zahájení v kulturním domě Vám zahraje 
hudba k dobré náladě, tanci i zpěvu a jistě 

vás potěší i připravený kulturní program. 

Vstupné zůstává 100 Kč – je v něm přípitek, 
občerstvení a káva s koláčem. Poslouží Vám 
i bufet s velkým výběrem a přijatelnými 
cenami.

Předprodej vstupenek bude v přísálí kul-
turního domu 

ve čtvrtek 10.dubna 2014 od 8:00 - 12:00 
hodin.

Zde Vám také nabídneme losy na  ceny 
v tombole, které pro Vás připravujeme díky 
našim sponzorům, kterými jsou : město 
Dolní Benešov, MSA a.s., ZV OS KOVO 
MSA, CK Kozak Tour, Květinová a dárková 
síň paní Martiny Pernerové, pekařství pana 
Obrusníka a výrobna a prodej masa a uze-

nin paní Klemensové. Rovněž si zde zapla-
títe přihlášené zájezdy. (Na zájezd Toulky 
Lašskem a Valašskem je ještě několik míst 
volných.)

Podrobnější informace Vám sdělíme 
ve čtvrtek 10. dubna 2014 od 8:00 do 12:00 
hod. v přísálí kulturního domu.

Spolu s vedením města Dolní Benešov, MSA 
a.s., ZV OS KOVO MSA, kteří se podílejí 
na tomto připravovaném Jarním posezení, 
vás za pořadatele 

zvou senioři z Dolního Benešova

Moje paměť
Jedno staré přísloví praví o lidech bohatých a majetných: “Však si to do hrobu nevezmou!“ Ano,majetek si do hrobu nikdo nevezme. Tak, 
jak jsme se narodili nazí, tak i odejdeme z tohoto světa. Přece je tu však něco,co si s sebou každý odnese. Je to naše historická paměť ukrytá 
v našem mozku. Za léta svého života má každý člověk ve své paměti ukryty všechny vědomosti, poznatky, prožitky, city a vše co viděl, nebo 
slyšel. Pravda, časem mnohé zapomeneme. A právě tuto historickou paměť bychom měli svým potomkům odkrýt a zachovat. Sám jsem 
na svých zkušenostech poznal, jak moc je to důležité.

Když v roce 1988 pořídil pan 
Josef Widlák rodokmen svého 
rodu, začal jsem sbírat doku-
menty, fotografi e a  další po-
znatky u rodičů a příbuzných. 
Ke všem těmto věcem se snažím 
napsat co znamenají. Vděčím 
mu za  to, že ve  mně, zažehl 
tu jiskřičku snahy po poznání 
svých předků. Krabice od bot, 
plná černobílých fotografií, 
ukrytá v komoře, se dočká vy-
hození při prvním úklidu. Ale 
fotografi e v albu, popsané, ja-
kou událost dokumentují, kdo 
je na nich, má svou vypovídací 

schopnost a bude zajímavá. My-
slím, že jsem začal dost pozdě 
a ne vždy důsledně a vytrvale. 
Mnohé předměty a fotografi e 
byly nenávratně ztraceny. Žili 
jsme v takové době, kdy jsme 
si své minulosti a toho co nám 
zanechala nevážili. Snažil jsem 
se zjistit co nejvíce od své mat-
ky, na ni jsem si připravil řadu 
otázek. Ale v důsledku mé lik-
navosti, mi maminka zemřela 
dřív, než jsem je vyslovil. A te-
prve potom, co člověk mi blízký 
odešel z tohoto světa si hluboce 
uvědomuji, že tuto ztrátu již ne-
lze nahradit. To je má bolestně 
nabytá zkušenost, o které chci 
hovořit.

Dnes se mnohé obce snaží za-
chránit, co z  minulosti ještě 
zbylo. Je to jistě záslužné. Při-
vést do muzea své potomky, aby 
viděli,jak jejich předci žili.Vidí 
však jen nehybné, věci, bez ži-
vota. Živé vyprávění dědečka, 
či babičky je poutavější a jistě 
zůstane déle v paměti. V našem 
městě muzeum není. Nemuse-
li bychom jej ani stavět, kdyby 
se nenechala zničit velkolepá 

technická památka, kterou 
nám naši předkové zanechali.
Myslím na strouhu a mlýn s pi-
lou, kterou poháněla. Takovou 
památku bychom hledali ve vel-
mi dalekém okolí. Svůj díl viny 
na tom máme všichni. Ani já 
nechci alibisticky říci, nebyl 
jsem tu. Byl tu můj otec, mat-
ka a všichni rodáci a spoluob-
čané. Byli jsme součástí doby 
a  na  tom, jak to dopadlo se 
podílíme.

Nenechme proto pochovat to 
bohatství paměti, které si ka-

ždoročně naši zemřelí vezmou 
do  hrobu. Čas pracuje neú-
prosně proti nám. Využijme 
vymoženosti techniky a také ši-
kovnosti našich vnoučat a zpra-
cujme rodokmeny z  matrik 
digitalizovaných na internetu.
Napišme své paměti a  vzpo-
mínky. A pokud to již někteří 
děláte, poraďte ostatním. Bude 
to dobrá věc. 

Napsal ing.Ervín Schulz,
narozen v Dolním Benešově 

v roce 1940
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Rodina Prchalová z Podubí 
v roce 1941
Anna Prchalová roz.Vavřínková 1899-1980 
a Ignác Prchala 1898-1972 a jejich 
6 dětí: zleva Klemens 1925-1979, 
Ilona vd. Vojvodová *1930, 
Werner 1927-1997, Ignác 1928-2011, 
Alžběta vd. Sládková 1933-2002 
a Siegfried-Vítězslav *1939

Proměny způsobu života a modernizační procesy v mikroregionu  
Hlučínsko

Workshop, Dolní Benešov 22. listopadu 2013

V letošním roce byl zahájen tříletý výzkumný projekt orientovaný na proměny životního způsobu obyvatel Hlučínska mikroregion Hlu-
čínska, který podnikají pracovníci katedry sociologie Filozofi cké fakulty Univerzity Palackého v Olomouci pod vedením Heleny Kubátové. 
Počátky výzkumu sahají do května 2013, kdy se v Bolaticích sociologové poprvé setkali s obyvateli Hlučínska, aby jim svůj badatelský zá-
měr představili. Těžištěm výzkumu je práce v terénu, která již od léta tohoto roku probíhá podle stanovených kritérií. Nezbytnou součástí 
projektu je však také heuristika archivních pramenů a přípravné studium nejen statistických materiálů.

Listopadového setkání v kulturním domě 
v Dolním Benešově měl být jakýmsi shrnu-
tím prvního roku trvání projektu, na němž 
byly představeny i první výsledky práce. 
Zúčastnilo se jej okolo 30 osob. V roce 2014 
měla vyjít tiskem kniha, v níž by byl vý-
zkum uceleně zpracován.
Na setkání byli pozváni zástupci Sdruže-
ní obcí Hlučínska, pracovníci příslušných 
archivů a historici, kteří se problematikou 
Hlučínska dlouhodobě zajímají. Program 
byl rozdělen do několika bodů, přičemž 
v úvodních vstupech se přítomní mohli do-
zvědět o metodice výzkumu a o podniknu-
tých přípravných pracích. V odpoledním 
bloku pak byly nastíněny první výsledky 
terénního výzkumu na Hlučínsku za uply-
nulý rok.
V úvodním slovu naznačila H. Kubátová 
z Univerzity Palackého v Olomouci, že te-
rénní výzkum mezi obyvateli Hlučínska 
bude nadále pokračovat až do dubna 2014 
a předpokládá oslovení ještě přibližně 80 
osob podle daných kritérií. Na tuto část 
projektu bude navazovat dotazníkové šet-
ření zahrnující asi 600 osob, což by umož-
nilo jeho výsledky zobecnit. Stejný dotazník 
bude realizován na území České republiky 
u jednoho tisíce respondentů. To umožní 
srovnání a poté i vymezení prvků životního 
způsobu, kterými se Hlučínsko odlišuje 
od ostatního území ČR. V další fázi potom 
tuto charakteristiku dále prohloubí rozho-
vory s občany.
Petra Anýžová z  Vysoké školy fi nanční 
a správní ve své prezentaci ukázala Hlučín-
sko ve světle dobových statistik od druhé 
poloviny 19. století do současnosti. Při své 
práci čerpala s publikovaných výsledků sčí-
tání lidu a zaměřila se na všechny podstatné 
měřitelné jevy, jejichž četnost předvedla 
v podobě grafů a tabulek. 
František Znebejánek z Univerzity Palacké-
ho v Olomouci ve svém vystoupení postihl 
klíčové body historického vývoje Hlučín-
ska, neboť historický exkurz je nezbytnou 
součástí také sociologického výzkumu. 
František Zich z  Vysoké školy fi nanční 
a správní navázal úvahou o pojmu „identita“ 
ve vztahu k mentalitě lidí žijících na Hlu-
čínsku. Pro demonstraci této problemati-

ky využil svých zkušeností z výzkumů, jež 
v 90. letech 20. století prováděl v severo-
západních Čechách při sledování vývoje 
česko-německých vztahů v této oblasti. Při 
porovnání obou regionů se ukazuje absence 
některých typických jevů v nově dosídle-
ných územích Čech právě na Hlučínsku, 
kde zůstala kontinuita osídlení zachována. 
Významnou roli zde hraje rovněž fakt, že 
v regionu se nenachází žádné větší město. 
Lze tedy konstatovat, že nositeli „hlučínské“ 
identity jsou převážně lidé z vesnic.
Odpolední blok patřil vystoupení H. Ku-
bátové, která seznámila účastníky s dosa-
vadními výsledky terénního šetření mezi 
obyvateli Hlučínska. Při výběru byly vy-
mezeny tři věkové skupiny a výzkum pak 
sledoval těchto šest aspektů života: práce, 
rodina, náboženství, pospolitý život, ko-
lektivní identita a politika. 
Také výběr osob podle jejich příslušnosti 
k regionu hraje roli. Osloveni byli nejen lidé 

na Hlučínsku narození a zde žijící, ale také 
ti, kteří se odstěhovali, nebo ti, kteří zde žili 
jen po určitou část svého života. V závěru 
svého vystoupení H. Kubátová přirovnala 
termín „identita“ na Hlučínsku k balonu, 
který nese v koši své podstatné aspekty: 
náboženskou víru, lokální endogamii a lo-
kální identitu. Jak moc je tato koncepce 
nosná, tedy zdali jsou tyto předběžné vý-
sledky správnou cestou k zobecnění – to je 
cílem, k němuž se bude výzkum dále ubírat.
Setkání se setkalo s živým ohlasem a přede-
vším odpolední blok byl přítomnými hojně 
komentován. Je to dokladem aktuálnosti 
výzkumného záměru a také zájmu, který 
mu samotní Hlučíňané přikládají. Všech-
ny materiály, prezentované na pracovním 
setkání, jsou online k dispozici na webu 
Sdružení obcí Hlučínska.

Zdeněk Kravar

Prarodiče Bialasovi 
v roce 1942
Marie Bialasová 1873-1945 a Valentýn 
Bialas 1866-1944 s vnučkou Elfrídou
Krakovčíkovou-Radošovskou a vnukem 
Josefem Kokešem. 

Měli 7 dětí: Štěpánka vd. Krakovčíková 
1905-1964, Alfons, Josef, Gertruda 
vd. Kolarczyková, Anežka vd. Janoschová, 
Marie vd. Kokešová 
a Alžběta vd. Dombková.

Sourozenci Bialasovi 
v roce 1937
Stojící Štěpánka Krakovčíková roz. Bialasová 
a vpravo Josef Krakovčík 1900-1970, ostatní 
zleva Elfrída Krakovčíková-Radošovská, 
Berta a Josef Bialasovi, 
Marie Kokešová roz.Bialasová 
a na kole Alfons Krakovčík 1925-1980.
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 Ohlédnutí do historie astronomického kroužku
V dnešní uspěchané době plné stresu a honbě za každodenními povinnostmi jsou již vzácné okamžiky, kdy si člověk plně uvědomuje svou 
souvislost s vesmírem, který nás obklopuje. A tak nevnímáme planetu Zemi, jako jednu z mnoha a neuvědomujeme si jak nicotný je tento 
náš svět v porovnání s prostorem celé sluneční soustavy a jen těžko si umíme představit obrovské prostory galaxie Mléčné dráhy v níž je 
sluneční soustava domovem. A takových galaxií jako oko nedohlédne, ale Hubbleův kosmický dalekohled ano, jsou stovky miliard. Proto 
se již téměř 30 let schází dolnobenešovští , ale i přespolní astronomové, aby prohlédli a alespoň na chvíli se oprostili od oné pověstné hroudy, 
která "nohy víže". 

Začátky vzniku dolnobenešovského ast-
ronomického kroužku se datují do roku 
1985. Již několik let před tím se nepravi-
delně scházeli při hvězdné obloze a zpo-
čátku primitivními kukátky zhotovenými 
z čoček oční optiky se pokoušeli pozorovat 
planety a Měsíc . Pořádali také přednáš-
ky , ještě ve starém kulturním domě, kde 
zvali lektory tvz. Socialistické akademie. 
V Ostravě Krásném Poli byla v toce 1980 
otevřená nová Hvězdárna a Planetárium 
Báňské měřičské základny VŠB. V roce 
1986 se očekával návrat slavné Halleyovy 
komety. To byly impulzy pro rozhodnutí 
postavit si pořádný astronomický daleko-
hled a umístit ho na vhodné pozorovací 
stanoviště. Dalekohled v tehdejší době ne-
bylo možno pořídit jinak, než si ho téměř 
celý vyrobit vlastními silami. 

Na svou dobu ve vysoké kvalitě se vyrobily 
dva typu „Newton“a začaly přípravy pro 
jejich umístění na pozorovací stanoviště. 
V centru obce se právě dokončovalo do-
školovací středisko (dnes Kulturní dům). 
Po složitém vyjednávání s  tehdejším zá-
vodním klubem ROH bylo dohodnuto 
vybudovat v půdních prostorách nového 
domu hvězdárnu. Práce začaly v květnu 
1986. Ve střeše se proboural čtvercový ot-
vor 3x3 metry. Ten se olemoval betonovým 
soklem, umístily se dvě kolejnice a na ně 
umístila odsuvná střecha. Všechny práce 
prováděli členové kroužku brigádnicky, jen 
s odborným dohledem stavebního úřadu. 
Další částí práce byla vlastní konstrukce 
pozorovací plošiny pro umístění dalekohle-
dů. Konstrukce musela splňovat základní 
požadavek pro odrušení vibrací od podla-
hy plošiny. Jinak by docházelo k přenášení 
pohybu do obrazu dalekohledu. Práce šly 
od ruky a v září byla hvězdárna na střeše 
KD dokončena. První ofi ciální pozorování 
bylo zahájeno v pátek 3. října 1986. Prvními 

objekty, které se tehdy dalekohledy otesto-
valy byly planety Mars a Jupiter.

Tímto datem bylo zahájeno pravidelné pá-
teční veřejné večerní pozorování oblohy, 
které trvá dodnes. Postupně se do kroužku 
hlásili další mladí zájemci, zejména po ná-
vštěvách školních tříd se pak hlásili mla-
dí pozorovatelé, však jen dva zůstali jako 
kmenoví členové a jsou členy i dnes. Také 
z okolních obcí se k nám sjížděli zájemci 
zejména pak ti kteří již s astronomií měli 
zkušenosti, nebo je chtěli rozšířit. Tady 
bychom měli jmenovat bratry Pavlíčky 
z Chuhelné, kteří si postavili vlastní malou 
hvězdárnu a k nám pak dojížděli k výmě-
ně zkušeností. Dnes jsou našimi externími 
spolupracovníky. Dalším externím členem 
se stal Martin Vilášek ze Štěpánkovic, jenž 
v doprovodu svého otce 2 roky pravidelně 
dojížděl na naši hvězdárnu a ze získaných 
zkušeností si postavil vlastní dalekohled. 
Dnes je Mgr. Martin Vilášek profesionál-
ním astronomem na Hvězdárně a Plane-
táriu J.Palisy v Porubě a naše spolupráce 
s ním nadále pokračuje.

Významné akce pořádané Astrono-
mickým kroužkem

Ebicykl je spanilá jízda astronomů od hvěz-
dárny ke hvězdárně. Spoluorganizuje ji a zá-
roveň je jejím hejtmanem náš známý popu-
larizátor astronom RNDr Jiří Grygar, Csc.

Nebylo jistě náhodné, že si organizátoři 
všimli nové fungující hvězdárny, jediné 
v celém okrese Opava a oslovili zdejší as-
tronomy, zda by při plánování 6 ročníku 
ebicyklu mohli naplánovat jednu z etap 
právě do Dolního Benešova. Tak se stalo 
že 11.června 1989 v rámci 3. etapy 6 ročníku 
dojelo do cíle do rybářské chaty v kamenci 
více jak 50 ebicyklistů. Tam se vařil guláš 
a vedla bohatá diskuse. Večer nám pak Jir-
ka Grygar uspořádal neformální besedu 
a samozřejmě následovala prohlídka bene-
šovské hvězdárny, spojená s pozorováním 
oblohy. Jak se taková akce vyplatí jeden pří-
klad- během večera se dohodla přednáška 
J. Grygara v rámci jeho nabídky. Přednáška 
s názvem "Vesmír a bible" se uskutečni-
la téhož roku na podzim. Peloton 3.etapy 
přespal v baletním sále a ráno se vydal na 4.
etapu do planetária v Porubě.
Dolnobenešovská hvězdárna pak hostovala 
ebicykl ještě ve dvou ročnících a to ve 12. 
ročníku v  roce 1995 v  rámci 6 etapy se 
zastávkou a prohlídkou hvězdárny. V 19. 
ročníku v roce 2002 také v rámci 6 etapy 
s následným dojezdem do Hlubočce. Čtenář 
pak nalezne podrobné informace včetně 
stovek fotografi í na ofi ciálních stránkách 
ebicyklu: http://www.ebicykl.cz/

Životní akcí astronomického kroužku by 
se dalo nazvat pozorování úplného zatmě-
ní Slunce 11.8.1999 v Maďarsku nedaleko 

města Szeged. Úplné zatmění Slunce je 
poměrně častý úkaz, jeho pozorování je 
však možné jen v pruhu území táhnoucím 
se od západu k východu, tzv. pásu totality, 
jehož šířka dosahuje max. 300 km. Proto 
na území Evropy jsou podobná zatmění 
vzácná a další takové zatmění, pozorova-
telné i v D.Benešově nastane až v roce 2135. 
Místo pozorování bylo vybráno s ohledem 
na možné nepříznivé počasí - co možná 
nejdále k  jihu, tam přecházející fronty 
(bouřky) trvají relativně krátkou dobu. 
Do kempu v městečku Balastia dorazila 
výprava tvořená astronomy z Dolního 
Benešova - Proksch, Gaidečka, Jarkuliš 
a Planetária v Porubě - Vilášek, Hynek. 
Tehdejší technika byla ještě na klasický 
fi lm, takže se první dva dny testovala, aby 
na ostro bylo vše připraveno, Fáze úpl-
ného zatmění může trvat max. 7 minut. 
Tehdy trvala jen 2 minuty a 20 sekund.

V  den zatmění jsme byli v  rozpacích. 
Po předchozích zcela jasných dnech se 
od rána spustil liják a přidala se bouřka. 
Ještě hodinu před začátkem úplné fáze 
zatmění bylo zcela zataženo. Zvažovalo 
se přesunutí vice k západu, kde se již pro-
jasňovalo. Před polednem přestalo pršet 
a k úlevě členů výpravy začalo sem tam 
vykukovat slunce. Nakonec těsně před za-
čátkem zatmění se mraky úplně rozpustily, 
zůstal jen slabý opar, ale ten fotografování 
nebránil. Tak výprava nafotila úžasné fot-
ky a poprvé všichni členové výpravy zažili 
atmosféru včetně setmění v pravé poledne. 

Pokračování v příštím čísle.

Za astronomický kroužek 
František Gaidečka a Karel Proksch
Hvězdárna je přístupná za  příznivého 
počasí každý pátek po setmění.

Březen: od 18 hod.    Duben : od 19 hod.
Pozorování: Měsíc, planety Jupiter, Mars, 
později i Saturn

Kontakt: 
e-mail: hvezdarna.dbenesov @seznam.cz
mobil: 732 845 328

Školní okénko pro spolužáky pamětníky 

Spolužáci ročníku 1933 (vloni osmdesátníci) před čtyřiceti lety v roce 
1973 u kostela na setkání čtyřicátníků:

ženy:

zleva: Eva Kuklová roz. Cejpková, Růžena Malíková roz. Žatecká, Elfrída
Radošovská roz. Krakovčíková, Terezie Julínková roz. Hlubková, Anna Jašková
roz. Faiková, Ema Kuchejdová roz. Kozelková, Pavla Závadská roz. Bělková, Páter
Rudolf Harazim, Anna Mistatová roz. Vidláková, Alžběta Sládková roz. Prchalová,
Alžběta Adamíková roz. Hošická a Anna Th euerová roz. Kalužová

muži:

zleva: Jan Vidlák, Karel Liebner, Josef Komárek, Ehrenfried Hadamčík,
Valter Kozelek, Herbert Paluch, Josef Dombek, Pavel Vitásek, Adolf Selzer,
Páter Rudolf Harazim, Karel Hulva, Jindřich Gola, Alfons Suchánek, Herbert
Kříž, Alois Hartoš, Josef Režný, František Miekisch, Jan Kostřica
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Žijeme v Dolním Benešově

Myslivecký ples 10. 1. 2014

kluziště za Nákupním střediskem

Městský ples 25. 1. 2014

Městský ples 25. 1. 2014

Rybářský ples 17. 1. 2014

Městský ples 25. 1. 2014

Myslivecký ples 10. 1. 2014

Excelent Cup 16. 3. 2013

Rock a Roll ples 22. 3. 2013

Dětský maškarní 24. 2. 2013

Rock a Roll ples 22. 3. 2013

 Tři králové 6. 1. 2014

Městský ples 25. 1. 2014

Opravy na hřbitově

Rybářský ples 17. 1. 2014 Rybářský ples 17. 1. 2014
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Zprávičky z barevné školičky

Jaro dělá pokusy,
vystrkuje krokusy…..

I když ještě vládne paní zima, jaro už se 
opravdu pomalu blíží. Sluníčko více hřeje, 
sem tam vidíme jarní kytičku a všichni se 
na sebe více usmíváme. Sluníčko také po-
zoruje všemi okny Barevné školky co se dělo 
a děje uvnitř.

V lednu čekal některé děti zápis do 1. třídy. 
Celý zápis probíhal v prostředí školy, které 
bylo však pro tuto událost upravené tak, aby 
se v něm děti cítily co nejlépe. K zápisu si 
děti připravily dobrou náladu a kupu vě-
domostí. Musí vědět, že ve škole je spous-
ta možností naučit se něco nového, prožít 
spoustu legrace a zábavy. Za svůj výkon 
dostávaly děti drobné dárečky.

Ještě před zápisem navštívily MŠ p. učitel-
ky 1. třídy ZŠ. Rodiče se dozvěděli, co by 
měly jejich děti před nástupem do ZŠ umět 
a zvládnout. 

Netrpělivě jsme očekávali představení s ná-
zvem CIRKUSOVÁ SHOW. Děti nadšeně 
sledovaly kousky cvičených pejsků a opice, 
které odměnily bouřlivým potleskem. Rov-
něž ukázku kouzel a žonglování pozorovaly 
se zatajeným dechem.

4. února si dokonce některé maminky se 
svými dětmi přivstaly. Proč? Konal se zápis 
do MŠ. Rodiče byli předem informováni 
o pravidlech a kritériích pro přijetí dětí. P 
učitelky pro děti vyrobily papírové sněhu-
láčky, které jim udělaly radost.

Nejen dospělí, ale i děti se těší na plesovou 
sezónu plnou tance a hudby. Všechny naše 
děti tak mohly společně zakřičet“HURÁ, JE 
TU KARNEVAL!“

Průvodcem se jim stal klaun HOPSALÍN 
s  programem, který byl plný písniček, 
hopsání a zábavy. Všichni jsme byli spo-
kojeni s vysokou kvalitou vystoupení a pro-
fesionálním přístupem k dětem.

V Zábřehu u Krtečků navštívil MŠ také cir-
kus se zvířátky, proběhlo setkání rodičů 

budoucích školáků s učitelkou 1. třídy ZŠ.

Protože i děti se rády baví, tak první úno-
rovou neděli patřily prostory pohostinství 
v Zábřehu všem vílám, princeznám, kov-
bojům, pirátům a jiným bytostem z říše 
zvířat a pohádek. Konal se totiž tradiční 
DĚTSKÝ MAŠKARNÍ PLES. Celé odpo-
ledne provázela dobrá nálada, o kterou se 
postarali klauni z agentury TOMINO. Pís-
ničky s tancem střídaly soutěže, do kterých 
byly zapojeny nejen děti, ale i jejich rodiče 
a prarodiče. Vyvrcholením plesu byla bo-
hatá tombola. Poděkování patří všem rodi-
čům i sponzorům za poskytnuté fi nanční 
a věcné dary.

V rámci týdne vzdělávání s tématem „povo-
lání“ děti navštívily místní cukrárnu, kde 
s  velkým zájmem pozorovaly mravenčí 
práci cukrářek při výrobě minizákusků. 
Samy si vyzkoušely tvoření z marcipánu 
a zdobení čokoládou. Nechyběla ani sladká 
tečka na závěr v podobě ochutnávky svých 
vlastních výrobků. Už se těšíme na další 
návštěvu cukrárny!

Jarmila Stanková a Vlasta Juchelková

Zápis žáků do 1. třídy
V pátek 24.ledna 2014 proběhl na „Červené škole“ zápis 
žáků do 1. třídy pro školní rok 2014/2015.

Ve  velmi pěkně vyzdobených třídách čekaly paní uči-
telky na rodiče, kteří přicházeli se svými ratolestmi po-
stupně k zápisu. Některé děti měli trošku strach, přestože 
prostředí školy jim nebylo cizí, neboť předškoláci z MŠ 
se byli již v budoucích 1. třídách podívat. Paní učitelky 
jim vytvořily v krásném prostředí také přátelskou a ve-
selou atmosféru.

Děti odpovídaly na různé otázky, mohli zazpívat písnič-
ku, zarecitovat básničku nebo vyprávět pohádku.Také 
počítaly, seřazovaly obrázky a  kreslily. Děti byly velmi 
šikovné, umí reagovat na  otázky učitelek, pouze s  vý-
slovností mají problém. Skoro 2/3 dětí špatně vyslovuje. 
Tento problém musí nyní řešit rodiče a obrátit se na od-
borníka, který jim pomůže. 

Do Dolního Benešova jsme zapsali 34 dětí a do Zábřehu 
4.Takže pro školní rok 2014/2015 počítáme s otevřením 
dvou 1. tříd na červené škole.

Rodiče budoucích školáků obdrží v měsíci červnu poky-
ny,kde budou mít napsáno,co mají svým dětem připravit 
na začátek školního roku.

Marie Sovíková, ředitelka školy

Kulturní dům Dolní Benešov Vás srdečně zve na
událost rocku

XXIV. 

ROCK & ROLL 
ples

hrají: 
Rock and Roll Marcela Woodmmana

 Neo Chess Sunny Rock and Roll Band - bomba

DOLBEND – hvězdy swingu

Retrodiskotéka 

Ve všech prostorách kulturního domu 
a restaurace Neptun

kdy: pátek 21. března 2014 ve 20 hod.
předprodej: 

KD Dolní Benešov /tel.:553651159/, 
Café Evžen, Ostrožná ulice, Opava 

stabilní neměnné vstupné Kč 250,-

odvoz do Opavy autobusem zajištěn ve 02 a 03 hodin
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Šachová mládež v Dolním Benešově, postup na MČR školních družstev
Šachový klub TJ MSA Dolní Benešov přivítal v polovině září ve své klubovně téměř 25 nových zájemců o královskou hru z řad školní mlá-
deže v Dolním Benešově, Bohuslavicích a Závadě. Každou středu pod vedením trenérů Miroslava Suchánka a Lumíra Kramáře probíhá 
kroužek, ve kterém děti poznávají první kouzla šachové hry. 

Po pěti měsích navštěvuje tréninky přibliž-
ně 16-18 dětí, což je velmi potěšitelná sku-
tečnost. Některé děti se již zúčastnily svých 
prvních turnajů, a i když jejich jména zatím 
nemůžeme vídat na předních příčkách vý-
sledkových listin, máme radost z  toho, že 
o šachy projevuje zájem poměrně početná 
skupina dětí. Tímto zvu do našeho kroužku 
i případné další zájemce, kteří by chtěli po-
znat nové kamarády v šachovém kolektivu.

Velkou radost nám všem udělalo v  lednu 
školní družstvo, složené z  reprezentantů 
našeho klubu – Pavla Gemsy, Marka Ja-
noše, Terezky Gemsové a  Katky Janošové. 
V  kategorii 6-9 tříd obsadili skvělé druhé 
místo v  krajském kole Přeboru škol a  po-
stoupili do  celorepublikového fi nále, které 
se uskuteční v  dubnu ve  Vyškově. Děku-
ji našim dětem za  výbornou reprezentaci 
školy, města Dolní Benešov i našeho klubu. 
Rovněž děkuji městu Dolní Benešov, které 
velmi operativně pomohlo s dopravou dětí 
na  místo konání krajského kola přeboru. 
Přeji úspěšným dětem chuť do dalšího tré-
ninku a mnoho štěstí ve vyškovském fi nále!

Dne 29.03.2014 se ve  velkém sále Kultur-
ního domu v  Dolním Benešově uskuteč-
ní v  organizaci Šachové klubu TJ MSA 
Dolní Benešov již tradiční fi nálový turnaj 
Krajského přeboru mládeže v  rapid ša-
chu. Můžeme očekávat účast přibližně sta 
dětí z  Moravskoslezského kraje, z  nichž ti 

nejlepší budou bojovat o postupová místa 
na  podzimní mistrovství České republiky. 
Tímto srdečně zvu všechny zájemce z  řad 
široké veřejnosti k návštěvě a podpoře na-
šeho turnaje i našich dětí.

Ing. Tomáš Vavřínek
jednatel výboru ŠK TJ MSA Dolní Benešov

Příběh Terezky, holčičky s postižením
Terezčina maminka vypráví: „Naše dcera se narodila před pěti lety. Bylo to moc hodné miminko, ani ve snu by nás nenapadlo, že může být 
něco v nepořádku. Asi v 9. měsíci věku nás začalo znepokojovat, že nedělá žádné pokroky.“ Neurolog Terezku vyšetřil a začali s rehabilitací. 
Jenže vývoj stále nešel dopředu tak, jak by měl. Následovala série vyšetření v nemocnici v Ostravě. „Bohužel dosud neznáme přesné označení 
postižení a příčinu opožděného vývoje naší dcery. Stále rehabilitujeme, k Vojtově metodě jsme přidali Bobatha, hipoterapii, hydroterapii, 
tejpování a snažíme se, aby její vývoj šel stále kupředu.“ Proto také Terezka nastoupila ve třech letech do speciální školky. „Díky školce 
jsme se dozvěděli i o rané péči. Nejdříve jsem si ani nemyslela, že bychom službu mohli potřebovat. Nedokázala jsem si představit, s čím by 
nám mohla pomoci. Myslela jsem si, že vše, co potřebuji znát či zařídit, zvládnu sama.“ Maminka přesto do Poradny rané péče MATANA 
zavolala a sjednala si s paní vedoucí schůzku. 

„Bylo to velmi příjemné popovídání a i naše 
dcera se s  poradkyní rychle spřátelila. 
Služba rané péče mě velmi mile překva-
pila, konečně jsem měla možnost zjistit, 
v čem všem mi mohou pomoci. Jako ve-
likou pomoc, kterou využívá naše rodina, 
bych uvedla zejména půjčování pomůcek 
pro Terezku, ať už se jedná o hračky či re-
habilitační pomůcky, získávání kontaktů 
na různé organizace, získávání informací 
o různých akcích, které pořádá raná péče, 
besedách, možnost účastnit se příměst-
ských dětských táborů, z čehož jsme byli 
nadšeni a těšíme se na další tábor! A hlavně 
popovídání si s pracovnicí rané péče o ka-
ždodenních starostech 
i radostech naší rodiny, která má postiže-
né dítě. Často se nesetkáváme s tak hez-
kým přístupem a empatií. A další skvělá 
věc na rané péči je ta, že poradkyně jezdí 
k nám domů.“

Poradkyně rodiny, Svatava Olejková, také 
vyzdvihuje důležitost práce s rodinou v do-
mácím prostředí: „Terezka je ve svém, spo-
kojená a spolupracující.“ Pracovnice Porad-
ny rané péče MATANA dojíždí do rodin, 
které mají dítě s odlišným či opožděným 
vývojem, s postižením, s autismem. Děti 
jsou ve věku od narození do sedmi let. Sva-
tava Olejková dodává: „Přestože MATA-
NA sídlí v Krnově, vyjíždíme za rodinami 
na území poloviny Moravskoslezského kra-
je a na Jesenicko. Pokud máte doma děťátko 
s odlišným vývojem a hledáte informace, 
podporu, rady, můžete se na nás obrátit. 
Raná péče je zcela zdarma.“

Poradna rané péče MATANA, Slezská 
diakonie – www.slezskadiakonie.cz, 
ranapecematana.webnode.cz, 
tel. 731 191 868, ranapece@sdk.cz.

 A je to opět tady, burza se blíží
Nechce se to ani věřit, že půl roku uběhlo jako voda a znova se vydáváme „s kůží na trh“ – NA BURZU. Pokaždé, když burza skončí, my 
všechno spočítáme, vydáme zpět neprodané věci a vyplatíme maminky, uklidíme a jsme rády, že vše klaplo, jak má, nic se neztratilo. Pak 
potřebujeme nějaký čas, abychom vše vydýchaly a rozmyslely si, zda máme ještě sílu, elán a hlavně všechny holky a jejich pomocné ruce, 
abychom se zase pustily do přípravy a realizace další burzy. Už několikrát to vypadalo, že elán bude chybět a burzu nedáme dohromady, 
ale špatné chvilky pominuly a jsme opět tady!

Již po těch předešlých burzách 
se vytvořila skvělá parta lidí, 
kteří obětují den, někteří dva 
nebo dokonce tři a celou bur-
zou projdou s  námi. Opustí 
na pár hodin nebo dokonce celý 
víkend své domovy, děti, man-
žely a věnují své úsilí pro děti, 
abychom získaly co nejvíce fi -
nančních prostředků, nemluvě 
o tom, že se nám vyčistí skříně�. 
Letos se již hlásí nové maminky, 
které přiloží ruku k dílu. Děku-
jeme všem již předem.

Podzimní výtěžek z burzy jsme 
poprvé rozdělily mezi MŠ Dol-
ní Benešov – Zábřeh, 1. a 2.třídy 
ZŠ a také jsme nadělily oběma 
třídám ve školní družině. 

Pro školku v Dolním Benešově 
a Zábřehu jsme zajistily promí-
tání fi lmu „Na vlásku“ v kině 
v Bolaticích, kde jsme zaplatily 
autobus a částečně jsme přispě-
ly každému dítěti na vstupenku. 
V prosinci proběhlo představení 
Michala Nesvadby pro děti ze 
školky a také pro děti z prvních 
a druhých tříd ZŠ a zde jsme 
zaplatily každému dítěti půlku 
vstupného. Dále jsme přispěly 
finančně oběma prvním tří-
dám ZŠ a také oběma třídám 
v  družině, aby paní učitelky, 
dle svého rozvážení, zakoupily 
z tohoto daru dětem potřebné 
vybavení, hračky nebo kreslící 
pomůcky, které budou děti po-
třebovat a využijí je.

Po letošní jarní burze budeme 
opět fi nance dělit podobným 
způsobem, ale to až po dubno-
vé burze, na kterou jste všichni 
zváni.
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Burze zdar, těšíme se na vás na jarně-letní burze
Od 11. - 13. Dubna 2014 opět 

v KD Dolní Benešov
Za maminky Pavli a Moňa
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❧ Jak to už v životě bývá, jsou tu i smutné zprávy.  
 Ve středu 5. 2. 2014 jsme se v Dolním Benešově 

důstojně „po myslivecku“ rozloučili s dobrým myslivcem 
panem Waltrem Jarzabem. Čest jeho památce!

Karel Rošík

 Zprávy z Mysliveckého sdružení Dolní Benešov a Zábřeh
Část tohoto článku už měla být zveřejněna v minulém vydání Dolnobenešovského zpravodaje, proto jsou některé informace staršího data.

Už můžeme říct, že první neděle v listopadu tradičně patří mši sv. Huberta v dolnobenešovském kostele sv. Martina. Kulisu této mše 
tvořil zpěv a hezký hudební doprovod pod vedením pana Richarda Nováka. Dary, které nesli členové Mysliveckého sdružení Dolní 
Benešov a Zábřeh, připomínaly kousek přírody. Krásně vyzdobený kostel skvěle doplňovalo 11 ministrantů v bílém. Ti s radostí, chutí 
a úsměvem asistovali panu faráři Mgr. Pavlu Kuchařovi. Díky našemu panu faráři byla mše také veselá. Pan farář si rád zavtipkuje, klade 
různé otázky a pak zkouší. A to je dobře. Poděkování patří všem účinkujícím, organizátorům posezení po mši svaté a také všem občanům 
za účast na této mši. 

Dovolte mi u této příležitosti Vás informovat o průběhu jubilejního 10. plesu Mysliveckého sdružení Dolní Benešov a Zábřeh. Ples se 
uskutečnil v pátek 10. 1. 2014 od 20 hodin v kulturním domě v Dolním Benešově. Po celý večer hrála ostravská kapela LORDI. Všechny 
zúčastněné čekala krásná bohatá tombola a zvěřinová večeře, která byla pro všechny účastníky zdarma. Myslím si, že se letošní Myslivec-
ký ples opět vydařil a doufám, že i další ročníky tohoto plesu budou mít přinejmenším stejný úspěch.

POHŘEBNÍ SLUŽBA
BREUER, s.r.o.
 Školní 6, Hlučín ( pod poštou ) 

 Po-Pá  7:30 – 16:00 hod.
  So  8:00 – 12:00 hod.

Pohotovost Nepřetržitě

Tel.:  595 042 775, 595 042 918
Mobil: 602 774 993

Zajišťujeme komplexní služby.
Po telefonické domluvě, vyřídíme pohřeb kdykoliv.

Sponzoři mysliveckého plesu MS Dolní Benešov a Zábřeh konaného 10. 1. 2014

MS Dolni Benešov a Zábřeh Město Dolní Benešov , ZFP Group a.s. , K&K desing s.r.o., Pekařství Obrusník, Hornbach, MS Výtahy, 
Rybářství Hodonín, LQZ Cechia, Fair credit, Prajz taxi, Hřiště Dolní Benešov, Marek Žurek,  Masoma Klemens, Pe Bois Opava, OIL 
Team, Restaurace Stadion Holubková Marie

Myslivecké sdružení Dolní Benešov a Zábřeh děkuje touto cestou všem sponzorům našeho plesu.

Poděkování sponzorům

Společenská kronika
Malé vítáme a rodičům blahopřejeme

Štěpán Válek, Dolní Benešov
David Osmančík, Dolní Benešov
Nikol Vránová, Dolní Benešov
Nela Válková, Dolní Benešov
Adam Černota, Dolní Benešov

Jubilantům přejeme hodně zdraví 
a spokojenosti

80 let

Irma Vlčková, Zábřeh
Josef Pačka, Dolní Benešov
Kristiana Pavlíková, Dolní Benešov

90 let

Elfrída Jurášková, Dolní Benešov
Růžena Boznerová, Dolní Benešov

Budeme na Vás vzpomínat …
Roman Liška, Dolní Benešov

Tyto události zveřejňujeme pouze s písemným souhlasem:
 * snoubenců při uzavření manželství
 * rodičů při narození dítěte
 * jubilantů nebo rodinných příslušníků při významném jubileu 
 (70, 75, 80, 85, 90 a více)
 * pozůstalých při úmrtí
Uzávěrka dalšího čísla společenské kroniky je k 10. 2. 2014
Bližší informace na MěÚ Dolní Benešov – matrika 
tel.: 553 651 285, kl. 18 – matrikářka

 Informujeme vás o vydání nové publikace s názvem 

 Jména obcí a sídel na Hlučínsku
 jejíž autorem je jazykovědec, dialektolog a přední představitel onomastiky,
 profesor Rudolf Šrámek. Publikace objasňuje vznik a vývoj jmen obcí 
 na Hlučínsku, ale také jmen osad, dvorů, samot, kolonií a jmen těch sídel, 
 která již zanikla a jsou známá pouze z historických zápisů.

 Informační centrum Hlučín a Muzeum Hlučínska
Zámecká 4, 748 01  Hlučín

Tel.: +420 595 041 617
Web: http://www.info.hlucin.com • Email: infohlucin@centrum.cz

Facebook: https://www.facebook.com/muzeum.infohlucin ii Poděkování

Srdečně děkuji všem 
přátelům, známým 

a sousedům za 
projevenou soustrast, 
květinové dary a účast 

na posledním rozloučení 
s manželem, 

panem Erichem Bjelkou.

manželka a synové



„Štěpánská zábava“
Rok se s rokem sešel a my jsme opět uspořádali již 
tradiční „štěpánskou zábavu“ nejen pro dolnobe-
nešováky! 

Snad se nám to podařilo, snad jsme splnili očeká-
vání většiny nadšenců, kteří nás chodí každoročně 
podpořit. Za to Vám všem samozřejmě děkujeme! 
Tím, že přijdete a  zakoupíte si na tuto akci vstu-
penku, přispějete velkou mírou k tomu, že mů-
žeme jako občanské sdružení pořádat další akce 
zejména pro děti.  Mezi naše stálice patří akce typu 
„pálení čarodějnic“, „pohádková stezka“ „pochod 
strašidel“, „mikulášení  na rynku“,  či tematický 
ples pro dospělé. 

Není toho tedy v roce málo a nic z toho není za-
darmo.  Stojí to nejen úsilí  a spousta času něko-
lika nás „bláznů“, ale především nemalé fi nanční 
prostředky. V roce 2013 jsme se snažili dopilovat 
nedostatky, které nás v předešlých letech na „ště-
pánské“doprovázely a doufáme, že se nám to ale-
spoň z větší poloviny podařilo. 

Děkujeme Vám tedy za určitou míru tolerance 
a shovívavost. Nicméně jsme přístupní i Vaši přímé 
kritice, která je pro nás často zdrcující, ale i moti-
vující. Těšíme se tedy na Vás nejen na „štěpánské 
zábavě“ v tomto roce. 

Benešovští rodiči
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Rok 2014 – Rok české hudby
Dne 19. ledna t. r. se v našem farním kostele sv. Martina uskutečnil Novoroční koncert 
k zahájení Roku české hudby. Tuto kulturní akci připravila Římskokatolická farnost Hlučín 
a Dolní Benešov, Kulturní dům Dolní Benešov a SRPŠ při Základní umělecké škole Hlučín.

Přítomné návštěvníky přivítal pan farář 
Mgr. Pavel Kuchař. Úvodní slovo k pro-
gramu pronesla ředitelka ZUŠ paní Eva 
Niedobová. Účinkoval komorní orchestr 
Vejvanovský a hosté s dirigentem Jonášem 
Harmanem. Na  programu zazněla díla 
Pavla Josefa Vejvanovského, Jana Václava 
Stamice a Antonína Dvořáka.

Smyčcový orchestr Vejvanovský, sestave-
ný vesměs z mladých hudebníků, jehož tři 

členové jsou dolnobenešovští rodáci, určitě 
vnesl do pošmourného pozdního nedělního 
odpoledne všem přítomným dobrou náladu 
a hluboký umělecký zážitek díky kvalitní 
nabídce programu i profesionálnímu před-
nesu. Dlouhý potlesk v závěru koncertu 
vyjádřil velký obdiv a srdečné díky všem 
účinkujícím.

Rok 2014 je v  hudebním světě vnímám 
jako Rok české hudby, jejž symbolizuje ro-
zechvělý triangl. Je to mimořádná kulturní 
událost, která nám již od svého založení 
v roce 1924, kdy bylo poprvé slaveno „sme-
tanovské výročí,“ a poté každých deset let 
připomíná významná výročí osobností čes-
ké hudby. Zejména je to Bedřich Smetana 
(1824 - 1884), Antonín Dvořák (1841 - 1904), 
Leoš Janáček (1854 - 1928), Bohuslav Mar-
tinů (1890 – 1959), Josef Suk (1874 – 1935) 
a další. Letopočty zakončené čtyřkou jsou 
nejen v Česku, ale i v zahraničí vnímány 
jako takzvané „ roky české hudby.“ 

Hudba je v našem státě tradiční kulturní 
hodnotou a reprezentativní součástí české 
kulturní identity. Jako takovou bychom 
ji měli vnímat, provozovat, hovořit o ní, 
a to i v širších historických, společenských 
a kulturních souvislostech. Tradici udržu-
jeme tím, že ji rozvíjíme.

Proto hodně štěstí a hudebního nadšení po-
přejme všem hudebníkům, učitelům hudby, 
hudebním institucím i lidem, kteří mají 
dobrou hudbu prostě rádi.

A.V.

Reakce pracovníků Azylového domu Samaritán 
na sbírku šatstva – 12. 2. 2014

Dobrý den pane faráři, děkujeme za sbírku oblečení. Odhadem bude využito asi 70 procent. Byli jsme příjemně překvapeni, že Vaši farníci 
jsou ochotni dát často zánovní a nové oblečení. Hodně nám to pomůže.

Co se týká oblečení, které nepoužijeme pro šatník, bude využito v projektu ReShare v rámci Armády spásy, jedná se o podobný projekt 
jako v Broumově. Takže nic se nevyhodí. Jsme vděčni, že lidé chtějí dávat a hlavně na tuto skupinu obyvatel, která je nejméně oblíbená.

Nejvíce nepoužitelného materiálu jsme objevili v botech. Asi 60 procent tvořily střevíce a podobné společenské boty. Cílová skupina 
šatníku jsou lidé ze služby Nízkoprahového denního centra (NDC), kteří pokud využijí noclehárnu a NDC, tak i mimo to stráví v botech 
7h denně, bez možnosti se přezout. Někdy to může být i více hodin. Společenské boty nejsou vyrobené pro takové zatížení a povětrnostní 
podmínky. Proto nohy hodně trpí a potažmo celé tělo.

Nepoužívané jsou taky šály, kterých máme velkou zásobu a není o ně zájem. A ještě letní košile, které vůbec lidé z ulice nechtějí, volí 
radši trička. U zimních fl anelových apod. košil je to mnohem lepší, protože poskytují teplo.
Celkově zůstává nevyužito téměř veškeré oblečení v bílé a světlé barvě, z důvodu náročnosti péče o ně.

Azylový dům Samaritán

Informace z farnosti Dolní Benešov
„Mikulášení na rynku“
Loňské  „mikulášení“ na rynku  se uskutečnilo v sobotu, dne 7. 12. 2013 zhruba od 16 hodiny do 18 hodiny. 

Na děti opět čekala tlupa vydařených čertů 
a několik hodných andělů. Dokonce dora-
zil  na zavolání dětí i svatý Mikuláš!  Místy 
měli andělé totiž podezření, že se chce sv. 
Mikuláš „mikulášské“ nadílce v Dolním Be-
nešově vyhnout. Proč však tak sv. Mikuláše 
činil, ale andělé nevěděli! Ale díky dětem se 

podařila celá pekelná situace vyřešit, a to 
právě tím, že si děti  sv. Mikuláše samy po-
křikem zavolaly.  Nakonec svatý Mikuláš 
přijel a děti nezklamal! Opět sv. Mikuláš 
využil jako dopravní prostředek svůj povoz 
tažený koněm. 
Čerti a andělé spekulovali o tom, že sv. Mi-
kuláše asi bolely nohy, kdoví?  Všichni však 
byli za to rádi, protože sv. Mikuláš velkoryse 
nabídnul svůj vůz dětem k projížďce po ryn-
ku. Sv. Mikuláš také nezapomněl prostřed-
nictvím svých andělských asistentů rozdat 
malou sladkou odměnu všem dětem, a to 
ať už hodným či zlobivým. Některé děti se 
nebály a samy zazpívaly či přednesly bás-
níčku. Za jejich odvahu andělé děkují, ale 
čerti moc rádi tedy nebyli.  Mluvili o tom, že 
kdyby děti nezpívaly a nepřednášely, tak by 
určitě „oni čerti“ měli v příštím roce méně 

práce, protože by sv. Mikuláš nepřijel. Ješ-
tě, že všechno dopadlo tak jak mělo! Takže 
v prosinci 2014 se na Vás zase těší tlupa pe-
kelně líných čertů, hodní andělé a asi i sv. 
Mikuláš. 

Benešovští rodiči

ZA

TO JE...

POŘÁDNĚ NACPANÝ BALÍK!!!

3 STOVKY
MĚSÍČNĚ *3 STOVKY

* po dobu tří měsíců při objednání nové služby 
 a uzavření smlouvy na 2 roky.

www.nej.cz
800 944 800

INTERNET

TELEFON

DIGI TV
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Informace z fotbalového klubu – Dolní Benešov Mažoretky Excelent a vstup do nové sezóny 2014!
Pomalu již končíme s nácvikem nových choreografi í pro soutěžní sezónu 2014.  A tak nás v únoru čekalo perné víkendové soustředění 
v Kulturním domě, kde jsme vylepšovaly své dovednosti a připravovaly se celé dny na první letošní soutěže. 

Hned v březnu nás totiž čekají tři těžké soutěže a tak nechceme 
nic ponechat náhodě. Děvčata pilně trénují a zodpovědně se 
připravují, aby na soutěži mohla zabojovat o co nejlepší umístění. 
Všechna děvčata se na soutěže již moc těší a ještě víc na to, až 
před porotou s úsměvem ukáží své nové skladby.

Na našich webových stránkách jsme všechny příznivce vyzvaly 
o podporu při hlasování pro náš projekt v soutěži. Díky Vašim hla-
sům jsme se v této soutěži umístily a získaly tak drobný fi nanční 
příspěvek na nové kostýmy pro naše mažoretky. Všem tedy děkujeme 
za hlasování a za všechny získané hlasy pro mažoretky! Děkujeme!

Soutěž EXCELENT CUP 2014 v Dolním Benešově
Již 3. ročník mažoretkové soutěže Excelent 
cup 2014 se uskuteční v sobotu 8. 3. 2014 
v Kulturním domě v Dolním Benešově. 

Těšit se můžete na 700 mažoretek, před-
vedou se zde týmy z celé České republiky 
i ze sousedního Slovenska. Soutěžící bu-
dou bojovat o medaile a krásné poháry 
po celý den v kategoriích sólo, mini formace a velká formace. Můžete shlédnout oprav-
du krásné soutěžní sestavy, kde budou mažoretky tančit s náčiním baton  i pom pom. 
Uvidíte nevšední variace kostýmů, líčení a tanečních doplňků. 

Všechny srdečně zveme na den plný krásné podívané!

A zase je zde jaro
A opět je tu jaro a s ním se znovu rozjede provoz na tenisových kurtech. Pravda, někteří 
jedinci poctivě trénovali v různých halách i v zimním období, ale antuka je antuka.

V loňském roce probíhala sezóna standart-
ním způsobem. Na jaře přichystat kurty 
a  veškeré vybavení k  dennímu provozu 
kurtů, protože během sezóny na to není 
čas. V tomto období se dělají jen minimální 
a nezbytné opravy kurtů a zařízení kolem. 
Ale přece jenom byl loňský rok v něčem 
vyjímečný. Podařilo se nám za  pomoci 
sponzorů nově vyspravit plochu před šat-
nami novým, kvalitním povrchem a na tuto 
novou plochu jsme nechali postavit krásnou 
pergolu, takže v létě už nebudeme trpět při 
relaxaci po tenisu a při sledování utkání 
svých kolegů na žhavém slunci. Taktéž ma-
minky s dětmi mohou v pohodlí sledovat 
výkony manžela (tatínka).

V letošním roce nás nečeká skoro nic nové-
ho, příprava kurtů, různé potřebné opravy. 
Bude to ale složitější a náročnější na čas 
a brigádnické hodiny. Kurty totiž potře-
bují důkladnější opravu. Je nutno vytrhat 
všechny lajny, řádně srovnat všechny kurty, 
položit nové lajny, natáhnout antuku a vál-
covat a válcovat. 

Takže se máme na co těšit, ale tenisté jsou 
správní chlapi a jistě vše zvládnou levou 
zadní.

Za provoz kurtů je zodpovědný správce 
p. František Vavřínek, se kterým je mož-
no dohodnout hrací dobu na  tel. čísle 
776 715 541, v případě nedostižnosti je mož-
no obrátit se na p. Miroslava Palovského, tel. 
č. 737 507 873, nebo na Miroslav Vavřínek, 
tel. 602 544 493.
Další telefonní čísla na členy výboru jsou 
ve vývěsní skříňce na kurtech, ve které jsou 
vyvěšeny i podmínky pro hru, ceny za hrací 
hodinu atd.

Tenisu zdar
Výbor TO

Jenom pro připomenutí pro 
zájemce o tenis, případně 

o vstup do tenisového oddílu.  

Pozor – pozor – pozor
Vážení čtenáři našeho Zpravodaje, vážení 
příznivci našeho fotbalového klubu. S právě 
začínajícím novým rokem 2014 Vám před-
kládáme informace z našeho staro-nového 
fotbalového klubu, který nese od 1. ledna 
2014 název:

FC  Dolní   Benešov, o.s.
Motto: Sportu zdar a Dolnobenešovskému 
fotbalu zvlášť!
Vážení sportovní přátelé, příznivci fotbalu 
v Dolním Benešově! Je to prostě nezmě-
nitelný fakt, v návaznosti na projednání a 
schválení Valnou hromadou našeho klubu 
budeme nadále ve fotbalovém životě pů-
sobit s tímto novým názvem. Legislativní 
změna názvu klubu už byla potvrzena Mi-
nisterstvem vnitra České republiky i Fot-
balovou asociací FAČR v Praze. Všichni 
členové klubu jsou přesvědčeni, že letošním 
rokem začínáme psát další stránky do fot-
balové historie a změna názvu v žádném 
případě neznamená konec úspěšné činnosti 
klubu, který se právem pyšní svou 88-letou 
historií. Všem členům, vedení klubu a všem 
aktivním hráčům přejeme, aby dále repre-
zentovali klub nejen ve fotbalových soutěží, 
ale aby byli i úspěšným reprezentanty na-
šeho města Dolní Benešov!
Probíhající zimní přestávka je díky letoš-
ním rozmarům počasí zimní jen symbo-
licky! Od podzimního ukončení mistrov-
ských soutěží uplynulo sotva několik týdnů 
a všichni naši hráči již hoří nedočkavostí a 
očekáváním „fotbalového jara“! V klubu 
se však nejedná v žádném případě o zimní 
spánek, naopak ke slovu se dostávají další 
specifi cké aktivity, kterými jsou halové i 
zimní turnaje. Pojďme však pěkně od zá-
kladu!

Halové turnaje žáků
Po novém roce začala příprava všech našich 
mužstev  v překrásné tělocvičně. Přípravka, 
mladší i starší žáci mají vyhrazeny své tré-
ninkové jednotky každé pondělí od 15.00 
do 19.00 hodin. Potěšitelná je nebývalá 
účast dětí této kategorie. Z toho mají pře-
devším radost trenéři, kteří svým adeptům 
věnují mnoho ze svého volného času. A jak 
víte, pokud padá zrno na úrodnou půdu 
tak mají hned všichni větší elán a radost z 
vynaložené práce. Tak jen tak dál!

Halový turnaj MINI žáků 
Právě náš fotbalový klub FC Dolní Benešov 
byl dne 1.2.2014 pořadatelem turnaje star-
ších přípravek – ročníku 2003 a mladších. 
Celý den žila tělocvična soubojem fotbalistů 
šesti zúčastněných družstev, kteří početné 

divácké kulise, především z řad rodičů, na-
bídli pravou, nefalšovanou radost z fotbalu! 
No a co může být ještě větší odměnou všem 
trenérům a sponzorům než to, kdy na stup-
ni nejvyšším skončí družstvo pořádajícího 
klubu? Radost z úspěchu byla převeliká a 
kdo viděl rozzářené oči těch nejmenší v tě-
locvičně i v kabině pochopil, že tato činnost 
má smysl! 

Konečná tabulka turnaje
1. FC Dolní Benešov 18:2 13 bodů
2. FK Bolatice 11:3 12 bodů
3. TJ Sokol Kozmice 11:5   9 bodů
4. SK Kravaře 12:5   7 bodů
5. TJ Háj ve Slezsku 1:17   1 bod
6. FK Velké Hoštice 1:27   1 bod

Pořadatelé a direktorium turnaje z řad 
všech zúčastněných trenérů a vedoucích 
pak na závěr vyhodnotili nejlepšího – bran-
káře, střelce a hráče.
Nejlepší brankář Filip Hluchník – FK Bo-
latice
Nejlepší střelec Erik Biegon – FC Dolní 
Benešov  
Nejlepší hráč Viktor Fišara – SK Kravaře

Halový turnaj starších žáků 
v Bolaticích
Obdobný halový turnaj se konal pro kate-
gorii starších žáků v sousedních Bolaticích. 

V konkurenci 8 družstev získali reprezen-
tanti našeho fotbalového klubu „stříbrné 
medaile“. Není to paráda? Nepochybně je 
to odměna všem za trpělivou a náročnou 
práci s fotbalovými adepty této věkové ka-
tegorie. Úspěch našeho kolektivu pak dostal 
ještě „třešničku na dortu“ v podobě ocenění 

zleva nejlepší hráč Viktor Fišara, nejlepší brankář 
Filip Hluchník, nejlepší střelec – Erik Biegoň

FK Bolatice

TJ Háj ve Slezsku

TJ Sokol Kozmice

FK Velké Hoštice

SK Kravaře

Vítězné družstvo – FC Dolní Benešov Zleva na-
hoře – trenér Martin Komárek, Bára Herichová, 
Vojtěch Glogar, Erik Biegoň, Matěj Th omanek, 
David Faika, Adam Faika, vzadu trenér Petr Ku-
čera. Zleva dole – Max Dlabola, Tomáš Tilleczek, 
Tomáš Kaluža, Roman Kováč, Adam Hudeczek
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Sportovní den v Dolním Benešově
 Srdečně zveme občany Dolního Benešova a to nejen příznivce pohybových aktivit na Sportovní den města, který se uskuteční v sobotu 
14. 6. 2014 ve sportovním areálu fotbalového oddílu a na přilehlých sportovištích. 

Sportovní klání budou probíhat v těchto 
sportech: fotbal, volejbal, tenis, stolní tenis, 
šachy a pro naše školáky budou připraveny 
sportovně zábavné soutěže.  Naše město 
rozdělíme na  pět části: Konec, Humna, 
Břehy, Sídliště a Zábřeh, jejichž obyvatelé 
budou mezi sebou soutěžit. Pro každý sport 
jsou vybrání garanti, kteří v brzké době 
vyberou a  osloví kapitány jednotlivých 
družstev a ti pak společně zvolí vhodné 
sestavy družstev a stanoví pravidla tak, aby 
úroveň soutěží byla co možná nejvyrov-

nanější. Do jednotlivých družstev budou 
samozřejmě přizvány ženy i dívky, aby se 
i ony mohly pochlubit svými sportovními 
výkony. Jedinou podmínkou účasti je sou-
časné bydliště v dané části města.

 V rámci Sportovního dne se odehraje i po-
slední mistrovský fotbalový zápas našich 
fotbalistů. Pro všechny účastníky a návštěv-
níky bude připraveno bohaté občerstvení 
a kulturní program. Na závěr Sportovního 
dne budou vyhodnoceni nejlepší účastní-
ci a vyhlášena nejlepší část města pro rok 

2014. Takto načatý večer bude pokračovat 
v areálu stadionu vystoupením hudební 
skupiny, která zahraje k poslechu i tanci. 
Všichni aktivní účastníci obdrží dres v bar-
vě svého družstva a poukaz na občerstvení. 
Sportovní den organizujeme letos v tomto 
formátu poprvé, ale věříme, že si již nyní 
ve svých kalendářích tento termín zaškrt-
nete a přijdete si zasportovat, nebo se po-
dívat na své příbuzné, přátele a kamarády. 
Další podrobnosti k organizaci  naleznete 
v příštím vydání Dolnobenešovského zpra-
vodaje. 

nejlepšího střelce celého turnaje, kterým 
se stal hráč našich barev Michal Večerek.

Zimní turnaj dorostenců 
- Ludgeřovice
Dorostenci našeho fotbalového klubu jsou 
tradičními účastníky tohoto zimního tur-
naje. V loňském roce se stali jeho vítězi a 
v letošním byli připraveni na obhajobu to-
hoto úspěchu. Bohužel – rozmary počasí 
nedovolily, aby se termínová listina turnaje 
naplnila a turnaj nakonec organizátoři zru-
šili…… Dorostenci tak hledají náhradní 
formu přípravy, sehrají sérii přípravných 
utkání před těžkou, jarní divizní soutěží. 
Na umělce v Hlučíně zatím odehráli první 
utkání ve kterém vyhráli 3:0. 

Kategorie mužů
Podzimní část divizního ročníku ukončili 
naši muži na celkové 9. příčce tabulky se 
sympatickým ziskem 22 bodů a brankovým 
poměrem 29:24. Vůbec to však nezname-
ná, že bychom měli usnout na vavřínech. 

Všichni fotbaloví příznivci vědí, že jarní, 
odvetná část má svá nesporná úskalí. Muž-
stvo zahájilo přípravu ve středu 22. ledna 
2014. Trenér Dušan Christoph se svým re-
alizačním týmem kvitoval, že nikdo z  pod-
zimního kádru nedostal v zimní přestávce 

„zaječí úmysly“ a včetně hráčů, kteří jsou 
u nás na hostování se mu hlásil kompletní 
kádr. Na jaře snad nebude pokračovat jen 
obránce Roman Štefek, který po dohodě 
posílí sousední mužstvo Háje ve Slezsku. 
Mužstvo má v této nejméně oblíbené fázi 
přípravy, jakým je zimní příprava, náročný 
program. Třikrát, ale i čtyřikrát v týdnu 
jsou naplánovány tréninky v našem areálu, 
k dispozici máme halu i tělocvičnu, pře-
pychový terén v okolí rybníka Nezmar a 
přípravná utkání se odehrají na umělce v 
Kravařích, Kylešovicích a v Hlučíně. 
Do přípravy mužstva pod vedením rea-
lizačního týmu- trenér Dušan Christoph, 
asistent Jaroslav Juchelka, vedoucí mužstva 
Pavel Stříbný, maséři Zdeňka Beinhauerová 
a Teofi l Babilas se zapojili tito hráči:
Brankáři – Jakub Švrčina, Ondřej Kolenko 
Obránci – Roman Brunclík, Daniel Laryš, 
Tomáš Moravec, Jakub Rozsíval, David 
Schwacha, Matěj Vaculík  
Záložníci – Ondřej Haas, Michal Juchel-
ka, Jiří Majewski, Bohuslav Moc, Michal 
Spruch 
Útočníci – Ondřej Adamík, Richard Hu-
sovský, Filip Labuda, Jan Radek
Do přípravy jsou zařazeni i dorostenci – 
Jakub Gloga, Dominik Klinger a Petr Šten-
cel. V přípravě zkouší trenér ještě brankáře 
Štěpána Chlapka z Darkovic, Jakuba Janoše 
z Darkoviček  a útočníka Jakuba Býmu ze 
Strahovic

Program přípravných utkání:

FC DB – Tatran Štítina 
2. 2. 2014 14.00 1:1

gól – Michal Spruch

SFC Opava „B“ – FC DB
4. 2. 2014 17.30 3:4

góly – 2 x Michal Juchelka, Tomáš Mora-
vec a Ondřej Haas

SK Kravaře – FC DB 
9. 2. 2014 15.30 1:3

góly – Ondřej Haas, Jan Radek, Richard 
Husovský

M. Oldřišov – FC DB 
16. 2. 2014 12.00 3:12

góly – 3 x Filip Labuda, 2 x Richard Husov-
ský, Jan Radek, Bohuslav Moc, 1 x Ondřej 
Haas, Tomáš Moravec, Michal Spruch 

21. 2. 
2014

FC DB – Petř-
kovice 19.30 Kravaře

2. 3. 
2014

FC DB – Po-
lanka 17.00 Kravaře

5. 3. 
2014

FC DB – SFC 
Opava 16.30 Kylešo-

vice
9. 3. 
2014

Háj ve Slezsku 
– FC DB 15.30 Kravaře

15. 3. 
2014

Slavia Orlová 
– FC DB 10.00 Orlová

Moravskoslezská divize má pak ostrý start 
stanoven na den 22. března 2014. Úvodní 
utkání sehrajeme na hřišti Jiskry Otroko-
vice v 15.00 hodin. Taky ve druhém jarním 
kole pojedeme na hřiště soupeře – v neděli 
30. března 2014 do Šumperka.

Termínová listina fotbalového jara 
má  pro domácí utkání tuto podo-
bu. 

Sobota 
05.04.2014

FC DB – 
Valašské 
Meziříčí

15.30 hodin

Sobota 
19.04.2014

FC DB – SK 
Hranice 16.00 hodin

Sobota 
03.05.2014

FC DB – FK 
Nový Jičín 16.30 hodin

Středa 
07.05.2014

FC DB 
– TVD 
Slavičín

16.30 hodin

Sobota 
17.05.2014

FC DB – 
Viktorie 
Přerov

16.30 hodin

Sobota 
31.05.2014

FC DB – 
MFK OKD 
Karviná

16.30 hodin

Sobota 
14.06.2014

FC DB 
– MFK Haví-
řov

16.30 hodin

Vedení fotbalového klubu děkuje všem 
svým příznivcům a čtenářům Zpravodaje 
za přízeň a podporu všech mužstev. Jsme 
přesvědčeni, že si najdete cestu na naše mis-
trovské zápasy a že vytvoříte našim hráčům 
opravdu domácí prostředí! Věříme, že tak 
jako v úvodu letošního roku přibudou  na 
konto tohoto staro-nového klubu FC Dolní 
Benešov, o.s. nepochybně další sportovní 
úspěchy!

Foto Dolní Benešov
Horní řada zleva – Michal Večerek, Jan Podmol, 
Adam Komárek, Pavel Kozelek, Marek Jánoš, 
Dominik Král, Vladimír Vavřínek
Dolní řada zleva – Jan Káňok, Daniel Skroch, 
Michal Kretek 

 trenéři Michal Beinhauer a Daniel Heger v akci

nejlepší střelec turnaje – Michal Večerek

„Sportu zdar 

a Dolnobenešovskému 

fotbalu zvlášť“ !
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Březen – Duben

pátek – neděle 7. 3.- 9. 3.
EXCELET CUP – 3. ročník soutěže mažoretek 

Pátek 14. 3. 
KRYŠTOF – koncert kapely

Středa 19. 3. v 18. 06
Roman Vehovský – Zaostřeno na Novou Kaledonii 
– cestovatelská přednáška 

Pátek 21. 3.
XXIV. ROCK and ROLL ples

Pondělí 24. 3.
Jednání městského zastupitelstva

Úterý 25. 3.
JAKUB A JEHO PÁN – představní pražského divadla

Středa 26. 3.
Členská schůze SPCCH

Sobota 29. 3.
Šachový turnaj mládeže

11.- 13. 4.
Jarní dětská burza

Neděle 20. 4.
Velikonoční zábava – pořádá Dolbend

Sobota 26. 4.
Tradiční setkání seniorů

Sobota 26. 4.
Pálení čarodějnic – pořádají Benešovští rodiči

Pondělí 5. 5.
Koncert Tomáše KLUSE

Kulturní dům Dolní Benešov
Opavská 161, 747 22 Dolní Benešov, tel.: 553 651 159, e-mail kultura@dolnibenesov.cz

Tomáš Klus 
jarní 

,,PROMĚNAMĚ TOUR“

Prodej vstupenek proběhne 3. 2. 2014:

• v Kulturním domě v Dolním Benešově
• v síti ticketpro (www.ticketpro.cz)

Cena vstupenky: 450,-Kč 

Termín koncertu: 
5. 5. 2014 v 19:00 

otevření sálu v 18:00 hodin

Adresa konání akce: 
Kulturní dům Dolní Benešov, 
Opavská 161, 
Dolní Benešov


